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Wat ‘n voorreg om weereens ‘n presidentsvoorwoord te skryf vir ons 
Dorpernuus van 2020.

2020 - Wat ‘n jaar

Hierdie sal definitief in ons land se geskiedenis as ‘n jaar met geweldig baie 
uitdagings bekendstaan.

•	 Covid-19
•	 Droogte
•	 Ekonomiese inkrimping (lees ineenstorting)
•	 Radikale uitsprake oor grond
•	 Politieke onverdraagsaamheid

‘n Mens kan so maklik verval in totale negatiwiteit, maar as mens kyk na 
die afgelope jaar, is daar ook soveel positiewe gewaarwordings. Al is die 
nasionale skaapkudde op ‘n totale laagtepunt, is die vleispryse weer die 
hoogste nog. Al is dit in sekere dele van ons land die droogste nog ooit, is 
die meelewendheid van medeboere, besighede en individue so ongelooflik, 
dat baie van ons kleinveeprodusente slegs nog op hulle plase is as gevolg 
van hierdie individue en besighede se uitreik in hierdie krisis.

Hierdie was veronderstel om ‘n Kampioenskapsjaar te wees, maar a.g.v. 
Covid-19 is dit afgestel. Die uitdaging sal wees om weer alles op dreef te kry 
wanneer dinge weer normaliseer.

Aan die Dorperfront het daar ‘n nuwe normaal ingetree. Digitale veilings 
het gekom om te bly en het dit baie van ons telers 
en produsente gedwing om die internet beter te 
verstaan en te gebruik. Pryse op die meeste 
veilings weerspieël ook die positiwiteit in 
die vleisbedryf.

Baie dankie aan Attie en die Dorperkantoor 
vir die samestelling van ons Dorpernuus. 
Ons sien uit daarna om ook hierdie 
pragstuk onder oë te kry.

Baie dankie ook aan elkeen betrokke by 
hierdie uitgawe.

Sterkte aan elke Dorperboer en elke 
liefhebber van Dorpers. Hou vas aan 
Hom wat alles laat gebeur en kom 
ons glo dat Hy ook sal voorsien in die 
jaar wat kom. Mag Sy liefde en sorg 
ons omvou elke dag.

Dorper en Wit Dorper groete

Dries Wiese
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sheep marketThe SOUTH AFRICAN

DR FRIKKIE MARÉ, Department of Agricultural Economics, UFS

Sheep production in South Africa is as old as the hills as 

one of the reasons why the first Europeans sea fathers 

decided to set up a halfway station in the Cape is due to the 

sheep they saw on the coast of South Africa that could supply 

fresh meat to the ships.  These local sheep had however course 

hair and the commercial sheep production only really sets off 

when the first wool breeds were imported and sheep farming 

expanded from the Cape to the Karoo and from there to the 

rest of the country.  



Supply and demand
Large parts of South Africa, due to its diverse natural 
habitat, are ideally suited for sheep production and 
therefor the sheep industry grew quite rapidly.  This 
trend however stopped in 1996 and the national 
sheep flock started to decline (Figure 1).  

Figure 1: National South African Sheep herd (1996 – 2019)
Source: DAFF (2020)

Figure 2: South African formal market sheep slaughter statistics 
(2013 – 2019)
Source: RMLA (2020)

Since 1999 to 2019 the national flock decreased 
from approximately 29 million sheep to the current 
22 million.  The 24% decrease in the national flock 
can be ascribed to many reasons, but all off them 
links back to the economics of sheep production. 
An agricultural producer needs to be economically 
sustainable in order to successfully run the business.  
The risks associated with sheep farming in terms of 
predation, theft, animal health, higher workforce 
need and price volatility overshadowed the benefits 
and producers moved away from sheep farming to 
beef and/or game farming.  The lingering drought 
in especially the sheep producing areas of South 
Africa over the last number of years also assisted 
in the sharp decline of the national flock numbers.  
Producers were forced to reduce their flock numbers 
as they could not afford to keep all animals alive on 
purchased feed during these times.

The decline in in the national sheep flock can also 
been seen in the decreasing sheep supply numbers 
in terms of slaughter statistics for South Africa (Figure 
2).  The last increases in slaughter numbers was 
from 2013 to 2014 and 2015, and these increases 
was largely due to emergency slaughtering due to 

drought.  Thereafter, the yearly formal slaughter 
numbers kept on decreasing and in 2019 South Africa 
slaughtered 1.24 million less sheep than in 2015 and 
almost 720 000 less than in 2013 (before the drought 
started).  It must however be remembered that 
these statistics only represents the formal market, 
and if the total sheep flock numbers are considered 
the informal market should be approximately the 
same size as the formal market.

In terms of domestic demand, represented by the 
per capita annual meat consumption in South Africa 
(Figure 3), it is clear that the per capita demand 
of sheep meat decreased.  The annual per capita 
consumption of sheep meat in 1980/81 was 6.3 kg, 
while it declined to 3.2 kg in 2018/19.  This is a 
reduction of almost 50% and it is clear to see from 
Figure 3 how poultry consumption in South Africa 
increased over this period and substituted the 
consumption of not only sheep meat, but beef and 
pork as well.  During the same time the South African 
population however increased from approximately 
30 million people in 1980 to the current 60 million.  
When the decrease in per capita consumption 
and the increase in the population are factored 
out it basically boils down to almost constant total 
domestic demand for sheep meat over the past 40 
years.

Figure 3: Per capita consumption of meat in South Africa 
(1980/81 – 2018/19)
Source: DAFF (2019)

Market prices
The interactive forces of supply and demand 
determine the market price of a product, and both 
the nominal and real prices for mutton are presented 
in Figure 4.  The nominal price is basically the shelf 
price and usually increase year-on-year, but what is 
more important is the real price (inflation adjusted 
price) which indicate whether the market price, 
irrespective of inflation, actually increased over time.

In terms of the nominal price we expect that the 
price should increase year on year as it is driven by 
inflation.  However, it does sometimes occur that the 
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price decrease from one year to next as can be seen 
in Figure 4.  When we however adjust the price for 
inflation and work with the real price, it is evident 
from Figure 4 that it is much more volatile than the 
nominal price and goes through deeper cycles.  This 
means that even though the shelf price of mutton 
may increase from one year to the next, the real 
price can decrease in the same year causing financial 
pressure on the producer.

The yearly average mutton price in Figure 4 paints a 
picture of mutton prices that was on quite an upward 
trend during the last few years.  When one however 
considers the weekly price for A2 lamb carcasses 
in South Africa (Figure 5), you get another picture 
in terms of the price trends.  The first thing that is 
evident from Figure 5 is that the A2 carcass price is 
quite volatile and large difference can occur week 
on week.  The price cycle within a year also cause 
quite some fluctuations with the price differing with 
approximately R15/kg between the week in the year 
with the highest price and the week with the lowest.

Considering the carcass prices of only the last four 
years, it can be seen that while relative good prices 
was achieved in 2017, the weekly 2018 nominal 
prices was for large parts of the year lower than the 

Figure 4: Real and Nominal prices for mutton in South Africa 
(1975/76 – 2017/18)
Source: DAFF (2019)

Figure 5: Weekly A2 Lamb carcass price (2017 – 2020)
Source: RMAA (2017 – 2020) 

Figure 6: Weekly store lamb price (2017 – 2020)
Source: ABSA (2017 – 2019) & AMT (2020)

2017 prices.  The average yearly nominal increase 
from 2017 to 2018 was positive (1%), but if you adjust 
it for inflation the real price was approximately 4% 
lower in 2018 than in 2017.  During the year 2019 
the carcass prices were lower than in 2018 and 2017.  
In nominal terms the price decreased from 2018 
to 2019 with 9%, while in real terms it decreased 
with approximately 14%.  These decreases placed 
enormous financial strain on producers as the prices 
of production inputs increased during the same 
time, while the drought also forced production cost 
further upwards.

In terms of the year 2020, it is evident that it is the 
first time that the carcass price of A2 lambs is higher 
than the 2017 price during the first six months of 
the year.  Although sharp 2020 price increase from 
the low 2019 prices may create the impression that 
producers are in a good place now financially, the 
price drops during 2018 and 2019 must be kept in 
mind.  Even though this year may result in a large 
year on year price increase, the increase for this year 
will not make up for the losses of the previous two 
years. 

The store (weaned) lamb price shows a complete 
different picture than the prices for A2 carcasses 
(Figure 6).  Although the store lamb price is also 
volatile and thus change quickly week on week, it is 
clear that the last few years do not show the same 
tendency as the carcass prices.

In terms of the store lamb price there was a significant 
increase in the price from 2017 to 2018 for the largest 
part of the year.  The year on year average nominal 
price increased in fact with 14% between the two 
aforementioned years.  This tendency however did 
not last and a sharp reduction in priced occurred 
in 2019 with prices for the whole year being lower 
than in 2018, and for the second half of the year 
even lower than in 2017.  The average year on year 
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Figure 7: Indexed yearly price cycle for A2 lamb carcasses and 
store lambs (2012 – 2019)
Source: Own calculations 

nominal decrease in the store lamb price was 19% 
from 2018 to 2019.  The price for the first half of 
2020 was much on the same level than in 2019, but 
still far from the prices achieved in 2017.

Although store lamb and lamb carcass prices remains 
volatile, and even though the yearly price cycle does 
not always follow the exact same trend year-on, 
some generalisations can be made regarding the 
yearly price cycle (Figure 7).  

The indexed prices for A2 lamb carcasses and store 
lambs in Figure 7 represents the yearly price cycle 
over the past eight years.  In terms of lamb carcasses 
it is clear that the highest price occurs in December 
as the demand for lamb in South Africa is usually 
high over the Christmas holidays.  The prices during 
January and February also tend to be high, on the 
back of high December prices, before the price 
declines sharply and reach a minimum in April.  Due 
to lower supply during the winter the price increase 
again until supply starts to increase from September 
to November.

In terms of store lambs the highest prices are reached 
in July and August due to the very low supply of 

Figure 8: Mutton and lamb imports and exports (2016 – 2019)
Source: AMIESA (2020) 

Table 1: Commodity contributions to gross income by province

Province

Field crops Horticultural 
products

Animal and animal 
products

Other agricultural 
income

Total

% contribution to region
2007 2017 2007 2017 2007 2017 2007 2017 2007 2017

Western Cape 7.8 16.3 49.5 46.6 42.4 37.0 0.3 0.1 100.0 100.0
Eastern Cape 4.6 7.4 24.5 28.6 70.5 63.9 0.4 .01 100.0 100.0
Northern Cape 24.6 29.9 24.2 31.4 51.2 38.7 0.0 0.0 100.0 100.0
Free State 39.8 43.3 7.4 5.9 52.8 50.8 0.0 0.0 100.0 100.0
KwaZulu-Natal 31.1 30.2 9.4 8.6 56.8 58.7 2.7 2.5 100.0 100.0
North West 24.8 20.6 6.6 7.0 68.6 72.4 0.0 0.0 100.0 100.0
Gauteng 4.8 12.3 15.1 12.0 80.1 75.7 0.0 0.0 100.0 100.0
Mpumalanga 29.1 31.4 19.2 15.0 50.8 51.7 0.9 1.9 100.0 100.0
Limpopo 9.6 16.6 52.1 60.5 38.0 22.9 0.3 0.0 100.0 100.0
South Africa 20.37 23.4 23.9 23.9 54.8 52.2 0.6 0.5 100.0 100.0

lambs during these months.  As lambs starts to come 
into to market the price usually starts to decrease 
in September and then remains on the downward 
slope to January.  Although the February, March 
and April prices tend to be a little higher, the price 
remains relative constant until it starts to increase 
again from May.

Trade indicators
South Africa does however not operate in isolation 
and domestic sheep production forms part of the 
larger international market, therefor imports and 
exports should also be considered.  The import 
and export quantities (ton) of mutton and lamb for 
South Africa over the last 4 years (2016 – 2019) are 
presented in Figure 8.

It is evident from Figure 8 that there is a large 
negative trade balance in terms of mutton and lamb 
quantities.  These quantities represent all sheep 
meat (Chilled, frozen, whole and halve carcasses, 
bone-in and deboned cuts) but excludes offal.  The 
total exports over the presented period only made 
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out 9% of the total imports.  South Africa imported 
approximately 539 ton of lamb and mutton per 
month and exports only 33 ton on average.  The 
annual average import quantity is approximately 
6 473 ton, while exports only added up to 390 ton 
per annum.

In terms of trade partners, most of the imported 
lamb and mutton originated from Namibia, Australia 
and New Zealand, while exports typically goes to 
Lesotho, Mozambique, Saint Helena, Antarctica, 
Mauritius, Botswana and Ghana.

Producer Analysis

Number of farms/farmers

According to the Commercial Census of Agriculture 
(2017) there are 40 122 commercial farms in South 
Africa.  These farmers however represent those 
registered for VAT, and can be sub-divided into 6.5% 
Large (Income >R22.5 mil), 4.6% Medium (R13.5mil< 
Income >R22.5 mil), 26.7% Small (R2.25mil< Income 
>R13.5 mil) and 62.2% Micro (Income >R2.25 mil) 
enterprises.

Animal production was found to be largest farm 
type (33.9%) and also contributed the largest share 
to commercial farming income (36.2%).  When 
one compare gross farming income in the different 
provinces (Table 1) it is clear that animals and animal 
products is the most important income generator in 
most of the provinces.  

South Africa does however not only consist of 
VAT registered commercial farms and the other 
commercial farmers, small farmers and subsistence 
farmers should also be counted for.  Estimations 
show that apart from the 40 122 commercial farmers 
in the 2017 census, there are another approximately 
30 000 other commercial farmers, 280 000 small-
scale farmers and 700 000 subsistence farmers 
(Kirsten and Sihlobo, 2019).

Economic reality of livestock farmers

The agricultural sector, especially the livestock 
producers, went through a very difficult number of 
years due to various reasons.

Producer prices for animal products (Figure 9) 
basically remained stable from 2017 to 2018, before 
in declined in 2019.  Although prices of field crops 
and horticulture increased in 2019, the weighted 
average price for all products decreased with 0.9%, 
due to the weighted average decrease of 6% in 
animal products.

The production of animal products in terms of 
quantity remained relative stable from 2018 to 2019, 

Figure 9: Producer price indices (2015 – 2019)
Source: DAFF (2020)

Figure 10: Gross farming income (2015 – 2019)
Source: DAFF (2020) 

Figure 11: Net farming income (2015 – 2019)
Source: DAFF (2020) 

Figure 12: Expenditure on intermediate goods and services 
(2015 – 2019)
Source: DAFF (2020) 

but due to the decrease in prices the gross farming 
income (Figure 10) from animal products, as well as 
agriculture as a whole, decreased year on year.

In terms of Net Farm Income (Figure 11), it is evident 
that it decreased from 2017 to 2018, and again 
to 2018 in terms of total NFI as well as NFI as a 
percentage of GFI.  This decrease in NFI can largely 
be ascribed to the increases of expenditure on 
intermediate goods and services (Figure 12 & 13).  
Expenditure on farm feeds, making out the largest 
share of intermediate goods and services *28.3%) 
increased with 4.1% from 2018 to 2019.
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Lower farm income and higher expenditure on 
requisites caused the domestic terms of trade for 
animal production to decrease year on year (Figure 
14).  The terms of trade indicate the extent to which 
producer prices received by farmers kept pace with 
prices paid for farming requisites.  While the total 
terms of trade for agriculture only decreased with 
3.8% from 2018 to 2019, the decrease in the terms 
of trade for animal production was 9.9%.

Figure 13: Price indices of intermediate goods 
(2015 – 2019)
Source: DAFF (2020)

Figure 14: Terms of trade in Agriculture  (2015 – 2019)
Source: DAFF (2020)

Figure 15: Agriculture Debt  (2015 – 2019)
Source: DAFF (2020)

Since farming income cannot keep up with costs, 
the difference must be financed from alternative 
sources.  Agricultural debt is on a steep increasing 
slope and increased with 11.3% from 2018 to 2019.  
Debt as a percentage of assets also increase year on 
year.

Farmers’ cash flow (Figure 15.1) decreased 
significantly by 14.4% from 2018 to 2019, mainly 
due to poor terms of trade with respect to animal 
production.

Figure 15.1: Cash flow of farmers (2015 – 2019)
Source: DAFF (2020) 

International benchmark of sheep producers

Since South Africa is part of the international 
market, and partakes in imports and exports, it is 
important that South African sheep producers are 
benchmarked with producers in other countries 
in order to determine how competitive the South 
African producers are.

The price of commodities is very important in terms 
of trade as it determines if there are scope for both 
imports and exports.  When the price of weaned 
lambs is compared with other countries (Figure 16), it 
is clear that South Africa’s (ZA) weaned lamb price is 
very low in comparison with other countries. (Figure 
16 – 19 shows the country code (South Africa ZA, 
Australia AU, Brazil BR) and the number of animals 
per farm.  ZA_850 is thus a South African farm with 
850 sheep, while IE_300 is an Ireland farm with 300 
sheep.)

Figure 16: Weaned lamb prices per 100 kg LW (2018)
Source: agri benchmark (2019) 

The countries who’s price is more or less on pair, 
and lower, than South Africa, is Australia (AU) and 
Namibia (NA).  This means that countries such as 
Australia and Namibia can competitively export their 
products to South Africa, while we need to try and 
export our products to countries with higher prices 
in order to be competitive.  The export of meat form 
South Africa to many of the price premium countries 
is however closed to the unstable SA animal health 
situation, especially due to Food and Mouth Disease.  
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Figure 17: Lamb losses (% of lambs born)
Source: agri benchmark (2019)

Figure 18: Lambs weaned per 100 ewes per year
Source: agri benchmark (2019)

In terms of productivity South Africa is also lacking 
behind its peers in terms of lamb losses (Figure 
17) and number of lambs weaned (Figure 18).  
South Africa has some of the highest lamb losses 
if compared with other countries in the Figure 
17, while the number of lambs weaned per 100 
ewes is amongst the lowest in Figure 18.  What 
make this more surreal is the fact that although 
the SA productivity is lower than countries such as 
Australia and Namibia, our prices is on pair with 
these countries resulting in a lower profitability to 
lower revenue and higher costs.

The profitability of SA sheep producers are 
benchmarked to other countries in Figure 19.  
SA’s profitability is lower than that of Australia 
and Namibia, from where we import mutton and 
lamb.  If the profitability of the European countries 
(Denmark, Spain, France, Ireland etc) are taken 
into account it do however seem as if SA is more 
profitable than these countries.  It should however 
be remembered that the subsidies (coupled and de-

coupled payments) the farmers in other countries 
receives from the government are not factored into 
this profitability equation.  Producers in countries 
that do receive government subsidies can thus 
operate at much lower profitability levels as the 
subsidy makes up for the loss.

In summary

A lot of information was provided in this article.  In 
order to summarise it, we can highlight the following 
points:

•	 The national sheep flock declined drastically 
since 1996.

•	 Formal sheep slaughtering decreased with 720 
000 from 2013 to 2019.

•	 Per capita consumption halved from 1980 
to 2019, but demand remains steady as the 
population doubled during the same time.

•	 Store lamb and carcass nominal prices were 
under tremendous pressure since 2017, with 
year on year declines in some years.

•	 Large volatility in the yearly price cycle (average 
monthly price) due to mismatching supply and 
demand quantities.

•	 Large negative trade balance for mutton and lamb 
with annual imports at 6 473 ton while exports 
are only 390 ton.

•	 In terms of farmer types, small-scale (emerging) 
and subsistence farmers dominate the numbers 
while 62.2% of commercial farms can also be 
classified as micro enterprises.

•	 Sheep producers are currently faced with the 
economic reality of low prices, low output levels, 
increasing production cost, decreasing domestic 
terms of trade, declining cash flow and increasing 
debt levels.

•	 South African producers, when benchmarked to 
other countries, have some of the lowest prices 
for weaned lambs and low productivity due to 
high lamb losses.  This results in low and negative 
profitability without any government subsidies.

The recent past of the South African sheep 
production sector was thus certainly not rosy.  There 
were many challenges faced by producers and the 
industry as a whole and we can only hope the next 
few years will hold an upswing for the industry.

For more information contact Dr Frikkie Maré at 
MareFA@ufs.ac.za or at 084 446 6787.

Figure 19: Profitability per 100kg LW
Source: agri benchmark (2019) 



Boervrou
Soms is dit net daai boervrou in jou wat jou man laat vasbyt. Soms is dit 
daai trane agter ‘n toe kamerdeur wat maak dat riviere in jou man se 

hart loop….. 

Liewe Boervrou my gedig is vir jou……

Jy is die een wat by die Swaaideur staan,
Die een wat weet als kan vergaan 
Maar jou man sal steeds bly staan 

Al kos dit elke dag ‘n traan.
Jy is die een wat elke dag bid vir voer, vir krag en sommer soms vir lag

Jy is die een wat bid vir elke Rut
Jy sê gereeld, kom ons doen dit net vandag

Jou hare is grys
Hulle sê dis wys

Wie is hulle
Meestal net nulle

Jy bid snags, en jy bid bedags vir seën
Jou knieë is al deur gebid

Wanneer O Here stuur U die reën
Of moet ons nog geduldig sit
Liewe Boervrou, ons bid vir jou

Ek wens ons kon julle elke dag toevou
Die gedig is net kort en rou

Ek bid saam jou vir reën gou…..

- Skrywer is onbekend
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resultaat van volgehoue pogings wat oor langer as 
‘n eeu strek. Die veredelde en gevestigde plaaslike 
rasse beskik oor unieke kenmerke wat hulle toerus 
met eksklusiwiteit wat op sy beurt die aanvraag na 
hulle wêrelwyd verhoog. Sommige van hierdie rasse 
het oor jare groot bekendheid verwerf by telers en 
institusies in ander lande. Toe sanksies derhalwe 
opgehef is (circa 1992) het ‘n toeloop gevolg vanaf 
die buiteland om van ons veredelde kleinveerasse te 
bekom.

Die uitbreek van runderpes in 1896 en die 
verwoestende gevolge daarvan het opeenvolgende 
regerings en owerhede gedwing om kennis te 
neem van die noodsaak om ‘n Vee-artsenykundige 
Diens daar te stel wat beman word deur opgeleide 
wetenskaplikes en vee-artse. Daarbenewens is 
‘n uiters effektiewe siektebeheerstelsel in die 
lewe geroep. Vanweë hierdie optrede is ons 
land bevry van vele dodelike lewende hawe 
siektes wat tans steeds gereeld uitbreek in baie 
ander Afrikalande. Die handhawing van streng 
gesondheidsbeheermaatreëls het meegebring dat 
hierdie siektes en gevolglike vrektes steeds nie hier 
voorkom nie. Was dit nie vir al hierdie voorkomende 
maatreëls nie, sou so ‘n uitkoms nie moontlik 
gewees het nie. Suid-Afrika is, per slot van rekening, 
nie ‘n eiland wat afgeslote is vanweë omringende 
woestyne en ysberge nie.

Teen hierdie breë agtergrond word daar dan voorts 
gefokus op die kwessie van uitvoer van kleinvee 
vanaf Suid-Afrika: Dit word van huis uit beklemtoon 
dat daar twee wesenlike voorvereistes is ten einde 
teelmateriaal hier te lande te laat kwalifiseer vir 
uitvoere: eerstens ‘n geldige invoerpermit wat 

Die doel van hierdie inligtingstuk is om ‘n verkorte 
oorsig aan die leser te verskaf van die huidige status 
van die proses waarvolgens kleinvee (hoofsaaklik 
skape, bokke en varke sowel as produkte van 
hulle afkomstig, bv. wol) van Suid-Afrika na nader 
bestemmings uitgevoer word. Die oogmerk hiervan 
is om alle belanghebbendes in die proses waarop 
elke uitvoertransaksie fundeer is (naamlik uitvoerder, 
invoerder, agente sowel as Staatsorgane) toe te rus 
met die basiese inligting wat benodig word om so ‘n 
transaksie te implementeer. Om dit op ‘n holistiese 
basis te bewerkstellig, is dit nodig dat verwys word na 
sekere tersaaklike historiese gebeure om uiteindelik 
uit te kom by ‘n slotsom wat, hopelik, ‘n beter begrip 
sal verleen van die handelinge wat uitgevoer moet 
word sodat alle belanghebbendes uitvoering kan gee 
aan hulle verwagtinge met betrekking tot die uitvoer 
van kleinvee vanaf Suid-Afrika. Die fokus val gevolglik 
op die proses as sodanig. Hopelik kan diegene wat 
posisies beklee of invloedryk is of instaat is om 
planne te implementeer, uitkomste bewerkstellig 
wat aan belanghebbendes die vermoë sal verleen om 
wel ons eie uitstaande plaaslike kleinvee wêreldwyd 
te kan uitvoer. Daar word derhalwe hiermee gepoog 
om ‘n bydrae te lewer eerder as om af te takel of te 
kritiseer!

Die harde werk, toewyding en volharding van ons 
plaaslike wetenskaplikes en telers - handelende 
in samewerking met Regeringsdepartemente 
sowel as gevestigde Institusies soos bv die 
Diere- en Suiwelwetenskap Navorsings instituut 
– het dit moontlik gemaak om rasse te teel wat 
uitstekend aangepas is by ons land se klimaat- en 
weersomdstandighede. Hierdie uitkomste is die 

van KLEINVEE
vanaf Suid-Afrika

Uitvoer - DR PIER ROCHIETTO, 
 Buiatrica Farming SA CC
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uitgereik moet word deur die Veeartsenykundige 
Owerhede in die land van bestemming; en tweedens 
gesondheidsvoorwaardes waaraan voldoen moet 
word; (insgelyks neergelê deur die Owerhede in die 
land van bestemming.)

Die invoerpermit word, in die normale loop, uitgereik 
tesame met die gesondheidsvoorwaardes wat 
die beoogde uitvoer beheer. Hierdie voorwaardes 
is óf inbegrepe by die permit óf dit word by wyse 
van ‘n aanhangsel daaraan vasgeheg. Daar is nie 
baie lande wat ‘n invoerpermit sal uitreik eers 
nadat die beoogde uitvoerder alreeds aan alle 
uitvoervoorwaardes voldoen het nie. Die stelsel is 
ongelukkig nie verbruikersvriendelik nie aangesien 
dit koste toevoeg tot ‘n beoogde uitvoer, aangesien 
diere in kwarantyn of isolasie gehou (en gevoer!) 
moet word vir ‘n vasgestelde periode. Waar uitvoere 
per pad geskied, word vertragings ervaar aangesien 
deurgangspermitte van owerhede (soms buurlande) 
bekom moet word en sodanige permitte eers verkry 
kan word nadat die invoerpermit uitgereik is.

Dit bring ‘n mens dan by die kwessie van 
gesondheidsvereistes – ‘n onderwerp wat nog 
meer kompleks is. In die meeste lande word 
gesondheidsvoorwaardes uitgereik in terme van ‘n 
ooreenkoms (oftewel ‘n “Protokol”) wat onderhandel 
moet word tussen die relevante Veeartsenykundige 
Owerhede van die twee lande (dit wil sê die 
invoer- en die uitvoerland). Sommige lande sal 
byvoorbeeld die invoerpermit uitreik tesame met die 
gesondheidsvereistes. Die relevante Staatsveearts sal 
dan moet vasstel of dit hoegenaamd moontlik is om 
aan hierdie voorafneergelegde vereistes te voldoen. 
Tot onlangs is alle uitvoerpermitte of, meer korrek, 
Diere Gesondheids Sertifikate slegs uitgereik deur 
die Nasionale Departement van Vee-artsenykundige 
Dienste. Tans resorteer hierdie verantwoordelikheid 
onder die Provinsiale Departemente van Vee-
artsenykundige Dienste.

Daar is tans ‘n hele paar goedgekeurde Protokolle 
in plek wat die beoogde uitvoere aansienlik 
vergemaklik.

Daar is egter sekere lande, veral in Afrika, wat glad 
nie toelaat dat enige lewende hawe vanaf Suid-
Afrika ingevoer mag word nie. Dit is uiters moeilik 
om die ware redes vir sodanige beleid te ontrafel. 
By wyse van voorbeeld: vir jare het Egipte se 
instellings en ook telers probeer om van Suid-Afrika 
se Landrasskape in te voer, dog sonder enige sukses. 

Geen invoerpermitte is ooit uitgereik deur Egipte vir 
hierdie doel nie. Gedurende 2019 het Egipte, as’t 
ware uit die bloute, maar wel onder drukuitoefening 
van sommige van ons Institusies, eensydiglik ‘n 
sogenaamde “Protokol” verleen wat, helaas, egter 
onmoontlik was om aan te voldoen. ‘n Verbatim 
aanhaling van een vandie voorwaardes lui as volg: 
“Animals should have tested negative for wild 
ruminants diseases during the quarantine period”.

Maar laat ons weereens terugkeer na die 
uitvoerproses, die implementering waarvan glad 
nie kinderspeletjies is nie. Indien en wanneer daar 
aan die gesondheidsvereistes voldoen is, moet die 
tersaaklike Rasgenootskap die diere gaan inspekteer 
en dan goedkeur vir uitvoer. Daarna moet die 
Registrateur van Veeverbetering magtiging verleen 
vir die voorgenome uitvoer. Eers dan is dit moontlik 
om daartoe oor te gaan om die diere te laat laai 
vir die voorgenome uitvoer. Dit behoort duidelik te 
wees dat hierdie uitvoerproses buitensporig moeilik, 
langdradig en duur is.

Op ‘n ander noot: anders as wat die geval is in baie 
ander lande, is daar tans geen geldige Uitvoerder 
Lisensiestelsel hier te lande nie. Dit beteken derhalwe 
dat elke Jan Rap en sy maat wel daartoe mag oorgaan 
om uitvoere te behartig op voorwaarde, natuurlik, 
dat al die voormelde voorvereistes nagekom word. 
Dit moet egter beklemtoon word dat daar ‘n hele 
aantal hoogs professionele uitvoerders tans aktief is 
in Suid-Afrika deurdat hulle poog om winsgewende 
ondernemings te bedryf om uitvoere van kleinvee te 
bewerkstellig. Daar is, helaas, egter ‘n beduidende 
klomp kansvatters. Dit is diegene wat op bedrieglike 
wyse heengaan en, waar moontlik, kortpaaie probeer 
neem met die oog daarop om ‘n vinnige winsie te 
skep. Hierdie praktyk lei noodwendig tot uitkomste 
waar minderwaardige diere gelewer word. Nodeloos 
om te beklemtoon dat hierdie praktyke skadelik is 
vir die goeie naam en reputasie van operateurs wat 
die beste belang van ons plaaslike rasse probeer 
nastreef; natuurlik ook vir telers en genootskappe.

Net onlangs het ‘n ander verskynsel kop uitgesteek 
waar operateurs gebruik gemaak het van die Internet 
om aantreklike webwerwe te skep waarop beloftes 
gemaak is dat hoë gehalte diere gelewer kan word 
teen buitensporige lae pryse. Hierdie praktyk behels 
dat gebruik gemaak word van profiele, inligting en 
fotografiese materiaal wat skelmpies afgetrek word 
van webwerwe van bekende telers en/of uitvoerders. 
Hierdie skadelike praktyk behels verder dat ‘n 
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sogenaamde “redelike deposito” van voornemende 
klante verlang word om die uitvoer te laat plaasvind 
wat, nodeloos om te sê, nooit geskied nie, met 
ander woorde, geen diere word uiteindelik gelewer 
nie. Dit word eerbiediglik aan die hand gedoen dat 
owerhede hierdie praktyk moet ondersoek en in 
die kiem te smoor ten einde te vermy dat eerlike 
uitvoerders in hulle pogings belemmer word.

Die laaste uitbreek van bek-en-klouseer – wat toevallig 
plaasgevind het op ‘n miniskule skaal in ‘n uithoek van 
die verre Limpopo Provinsie - het ongelukkig daartoe 
gelei dat Suid-Afrika sy “Sone Vryheid Status” moes 
inboet. Dit het beduidende skade veroorsaak aan die 
lewende hawe uitvoerbedryf en daar is tans geen 
werkbare oplossing op die horison nie. In hierdie 
verband word eerbiediglik aan die hand gedoen dat 
ons Owerhede die grense van Sone Vryheidsgebiede 
in heroorweging moet neem vir uitvoerdoeleindes. 
Dit word beklemtoon dat dit eenvoudig nie sin maak 

dat gebiede soos die Wes-Kaap, die Noord-Kaap, 
die Oos-Kaap en die Vrystaat gestraf moet word vir 
probleme wat kop uitgesteek het in die verre noorde 
van Limpopo Provinsie nie. In hierdie verband word 
verder eerbiediglik voorgestel dat die beginsels 
van streeksafbakening (“regionalization”) toegepas 
word, aangesien dit alreeds vir ‘n geruime tyd in 
swang is in die perdebedryf. Die vraag is: Waarom 
kan dieselfde beginsel nie toegepas word met 
betrekking tot kleinvee nie?

Ten slotte word die hoop uitgespreek dat ons 
Departement van Handel en Nywerheid asook 
Buitelandse Missies in lande wat voordeel kan trek 
uit ons unieke kleinveerasse, moeite sal doen om 
telers in daardie lande meer bewus te maak van die 
genetiese potensiaal van kleinvee wat ons uit Suid-
Afrika kan verskaf om sodoende die kwaliteit van 
veestapels in daardie lande beduidend te verhoog.

Kom ons hoop vir ‘n voorspoedige toekoms!
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Ons wil graag die prosedure vir die uitvoer van 
Dorpers net weer onder u aandag bring en wel om 
die volgende redes:

1. Dit gebeur steeds dat lede van ons genootskap 
nie die korrekte prosedure volg wanneer hulle 
Dorper genetika (embrio’s of lewendige diere) 
uitvoer nie.

2. Daar is wetgewing vir die uitvoer van ‘n landras 
(Dorpers is ‘n landras) en indien u nie die 
voorgeskrewe wet  nakom nie kan daar gevolge 
wees.

3. Onwettige uitvoere (uitvoere wat nie volgens die 
voorgeskrewe prosedure/reëls en wetgewing 
gedoen word nie) kan nadelige gevolge vir 
die res van die lede van die genootskap hê; 
so byvoorbeeld kan die Registrateur van 
Diereverbetering alle grense vir uitvoere sluit as 
gevolg van onwettige uitvoere.

4. Die onus berus op die lid wat die diere uitvoer om 
toe te sien dat alle reëls en regulasies nagekom 
word en nie op die staatsveearts nie.

Prosedure
vir die uitvoer van Dorpers

Wetgewing

Die Diereverbeteringswet, Wet 62 van 1998 lees as 
volg:

17 Exportation of animals and genetic material 
of landrace

(1) No person shall export from the Republic 
an animal or genetic material of a landrace 
unless such exportation has been authorised 
by the registrar in writing.

Die skriftelike goedkeuring waarna in die wet hierbo 
verwys word, is in die vorm van ‘n Diereverbetering 
uitvoerpermit. 

Dit is dus duidelik dat enige persoon wat ‘n landras 
uitvoer sonder die bogenoemde permit die Wet 62 
van 1998 oortree.

Die voorgeskrewe aansoek om uitvoerpermit is 
beskikbaar by die Registrateur van Diereverbetering 
asook by die kantoor van ons genootskap.

Op die laaste bladsy van die uitvoerpermit 

- ATTIE WESTRAAD
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6. Die aansoek om permit moet ten minste 30 dae 
voor die beplande uitvoer gedoen word.

7. Alle dieregesondheid vereistes (toetse, 
inentings, kwarantyn ens.)  soos aangedui op 
die invoerpermit van die land waarheen die 
Dorpers uitgevoer word, moet nagekom word. 

8. Daar is ‘n 2.5% kommissie betaalbaar aan die 
genootskap op die volle uitvoerbedrag en nie 
net op die bedrag wat u as teler vir die diere/
genetika ontvang het nie. Neem dit asseblief 
in ag as u met die uitvoeragent (wat die diere 
uitvoer) of veearts (wat die embrio’s spoel) ‘n 
prys vasstel.

9. U is verantwoordelik om die amptelike faktuur 
van die uitvoere aan die genootskap te voorsien, 
sodat die 2.5% kommissie daarop bereken kan 
word.

10. Let asseblief daarop dat slegs lede van die 
genootskap Dorpers mag/kan uitvoer. Daarom 
moet u as lid toestemming aan ‘n uitvoeragent 
verleen (dit moet u aansoek om uitvoerpermit 
vergesel). Die rede dat slegs lede van die 
genootskap Dorpers mag uitvoer, is aangesien 
inspekteurs nie diere mag inspekteur van nie-
lede.

Dit gebeur dat staatsveeartse Dorpers as ‘n “kuis 
ras” aandui op die uitvoerpermit, om sodoende die 
wet te omseil vir die uitvoer van ‘n landras. Enige so 
geval sal aan die Departement van Diereverbetering 
asook die Departement van Veeartseny rapporteer 
word. 

Dit is die plig van die Dorperskaaptelersgenootskap 
van Suid-Afrika en al sy lede om toe te sien dat die 
ras bevorder word deur kwaliteit Dorpers aan die 
buiteland te voorsien. Sodoende sal die verkoop van 
Dorpers na ander lande bevorder word.

Indien u enige vrae het of meer inligting verlang is u 
welkom om ons kantoor te kontak.

aansoekvorm, moet die betrokke genootskap ‘n 
aanbeveling moet maak aan die Registrateur en 
moet die genootskap ook moet sertifiseer dat die 
diere of diergenetika (embrio’s of semen) aan die 
genootskap se minimum vereistes vir uitvoere 
voldoen.

Volgens die genootskap se grondwet en reëls moet 
daar aan die volgende voldoen word alvorens enige 
persoon Dorpers mag uitvoer:

1. Die diere wat uitgevoer word moet deur 2 
inspekteurs geïnspekteer word. Dit geld vir 
diere wat reeds geplaat is ook. Die enigste 
uitsondering is waar buitelanders Dorpers op ‘n 
veiling gekoop het en die diere gaan direk na 
afloop van die veiling in kwarantyn en word dan 
uitgevoer.

2. Bogenoemde 2 inspekteurs word deur die 
Dagbestuur aangestel. Die lid doen aansoek by 
die genootskap se kantoor dat ‘n inspeksie op 
diere wat hy/sy wil uitvoer gedoen word. 

3. Dorpers vir uitvoer moet ten minste as ‘n 1ste 
Seleksie kudde (Tipe 3) wees. Alle Dorpers 
wat uitgevoer word, moet geplaat wees/word 
(eerste seleksie kudde diere ook). Inspekteurs 
moet die stoetplate van die betrokke lid wat 
uitvoer gebruik. Alle Inspekteurs het SAD 
kuddeplaatjies, om kudde diere wat uitgevoer 
word mee te plaat.  

4. Die inspeksieverslag moet saam met die 
aansoek om uitvoerpermit aan die kantoor van 
die genootskap gestuur word. Die bewys van 
betaling (soos aangedui in die permit) moet 
bogenoemde dokumente vergesel. 

5. In die geval van Embrio’s en semen moet 
die skenkerouers as stoet gekeur wees. Die 
inspeksiesertifikaat van die skenkerouers moet 
saam met die aansoek om uitvoer permit aan 
die genootskap se kantoor gestuur word.  
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Skoue was tradisioneel die geleentheid waar 
diere net visueel beoordeel is om sodoende die 
voortreflike individue te identifiseer wat die titel, “As 
beste van die ras” sou dra. Dit was dan ook die beste 
manier om te bemark vir baie boere. Soos prestasie 
data beskikbaar geraak het, het die pendulum 
teruggeswaai sodat daar soms diere met swak 
funksioneel doeltreffende eienskappe as gevolg van 
hulle goeie syfers, as voorbeelde van voortreflike 
diere uitgewys is. Daar is egter ‘n middeweg 
moontlik waar beide die opgetekende prestasie data 
en die funksioneel doeltreffende eienskappe wat 
steeds visueel beoordeel word, saam gebruik kan 
word om voortreflike individue uit te wys en aan hul 
telers erkenning te gee. Dit is dan ook moontlik om 
beide grootvee en kleinvee op die manier te hanteer. 
ALFA ekspo het die plek geword waar hierdie twee 
wêrelde mekaar gevind het. ALFA is nie ‘n skou nie 

en kompeteer ook nie met ander skouer nie. Dit is 
ook die ideale plek om ‘n nuwe konsepte te toets en 
die bedryf uit te daag met nuwe idees.  

Die beoordeling by skoue gaan oor rasstandaarde 
en die beste voldoening aan daardie standaard 
word erkenning gegee. Dit is hoekom dan net binne 
‘n bepaalde ras geskou kan word, want voldoening 
aan daardie standaard is ook wat rasse onderskei. 
Daar is dus nie ‘n “beter” in terme van rasstandaard 
teenoor ander ras nie en dit is hoekom ons interras 
skoue sien. Met interras, word diere nie met mekaar 
vergelyk nie. As dier 1 bv. ‘n bogemiddelde dier in ras 
A is en dier 2 is ‘n ondergemiddelde dier in ras B sal 
dier 1 in ‘n interras kampioenskap teen dier 2 wen. 
Dit hang dus af hoe goed ‘n dier relatief in sy ras is 
om hom/haar dan te vergelyk met ‘n ander dier.

‘n Prestasie kampioenskap werk glad nie op 

toekoms
Die EVALUERING van
LEWENDEHAWE in die

ALBERT LOUBSER
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Stamboek nomineer die top 10% jong manlike diere 
per ras t.o.v. hul meriete indeks. Geen diere hoef 
haltermak te wees nie of “skougereed” gemaak te 
word nie. Die genootskap nomineer dan uit hierdie 
diere hul beste 10 individue om deel te neem aan 
die BKB ram-prestasie kampioenskap. Hierdie diere 
en hul eienaars kry reeds erkenning deurdat hulle 
name permanent op Nampo park aangebring word. 
Hierdie 10 diere word dan geplaas in rangorde en 
die top 3 diere word genooi om te kom uitstal by 
die geleentheid waar die funksionele beoordeling 
dan gedoen word. Hierdie geleentheid is gewoonlik 
ook ‘n goeie bemarkingsgeleentheid vir rasse om hul 
diere aan die groter kleinvee gemeenskap bloot te 
stel. As gevolg van die Covid beperkinge van 2020 
word die kompetisie aanlyn aangebied. Die eienaars 
van die top 5 ramme word genooi om video’s van hul 
ramme in te stuur wat dan gebruik word sal word 
om die funksionele doeltreffendheid beoordeling, 
aanlyn  te doen. 

Die SA Stamboek/ Vleissentraal prestasie-
kampioenskap vir vleisbees bulle wat jaarliks by 
die Bloemskou aangebied word, is waarskynlik die 
voorbeeld van hoe die toekoms lyk in terme van die 
evaluering van lewendehawe. Hier word daar ‘n bul 
per ras d.m.v. prestasiedata genomineer, wat dan 
in die ring in ‘n  interras kompetisie deelneem. Op 
hierdie manier word die beste diere uitgewys, met 
alles inaggenome. Hulle kwalifiseer met uitsonderlike 
prestasie data. Wanneer hulle dan in die ring loop, dan 
weet mens dat hulle daar is in die eerste plek, omdat 
hulle uitsonderlike prestasiesyfers het. Dan word 
hulle beoordeel deur die interras beoordeellaars 
vereniging wat beteken hul voldoening aan hulle 
onderskeie rasse se rasstandaard is bo verdenking 
en dat hulle funksioneel doeltreffend is. Wanneer 
die wenner dan aangewys word, dan is daar nie ‘n 
wenner en verloorder nie. Daar is ‘n kampioen van 
‘n totale inskrywing van kampioene! Is dit nie tyd dat 
ons ook so-iets vir die kleinveebedryf kry nie?

 

rasstandaard nie. Al die kleinvee rasse in SA 
registreer hul diere by SA Stamboek, en almal wat by 
die prestasie stelsel ingeskakel is, en vir wie meriete 
indekse beskikbaar is, kan dan deelneem aan ‘n 
prestasie kampioenskap. Prestasiekampioenskappe 
het oor die afgelope 5 jaar die kern van die ALFA ekspo 
geword en daar word tans prestasiekampioenskappe 
vir kleinvee, vleisbeeste en suiwelbeeste aangebied. 
Die kampioenskap poog om die top tien prestasie-
diere per ras  aan te wys in die onderskeie bedrywe. Die 
betrokke genootskappe word ook genooi om vir die 
duur van die ekspo hul diere uit te stal om sodoende 
nie net hul ras nie, maar ook hul telers blootstelling 
te gee. Stamboek, as enigste registrerende owerheid 
in die kleinvee bedryf, tree op as vennoot om ons te 
help om hierdie kampioenskap op ‘n wetenskaplike 
basis te dryf. 

Die prestasie kompetisie word sedert ALFA 2 
aangebied in die kleinveebedryf. BKB was sedert die 
eerste aanbieding die naamborg van die kleinvee 
kompetisie. Die doel hiervan is om ‘n totale prestasie 
evaluering per dier te doen, wat alle meetbare, 
ekonomies relevante prestasie maatstawe gebruik. 
SA Stamboek doen ‘n meriete indeks vir al die 
kleinvee rasse waarin daardie diere se prestasie 
data gebruik word om genetiese- en ekonomiese 
meriete te bepaal. Ook word daar na funksionele 
doeltreffendheid gekyk, omdat dit sekerlik een van 
die belangrikste faktore is wat in ag geneem moet 
word. Beide hierdie 2 kategorieë tel elk ‘n gelyke 
deel.  Sodoende kan ons die top diere uitwys wat 
as voorbeeld van, nie net hul ras nie, maar van 
kleinveerasse in die algemeen kan dien. 

Die funksionele doeltreffendheidspunt word 
bepaal deur te kyk na eienskappe wat nie d.m.v. 
die prestasiedata gemeet kan word nie. Dit sluit 
10 faktore in wat elk 10 punte tel. (Loopvermoë, 
kloue, kootgewrigte, bene, manlikheid, bouvorm 
voorkwart, bouvorm agterkwart, balans in bouvorm 
(lengte, breedte en diepte), bespiering en toplyn. 
Dit slaan nie ag op rasstandaarde nie aangesien 
net diere wat reeds aan die rasstandaard voldoen 
in ag geneem word. Dit sluit ook nie tradisionele 
subjektiewe visuele beoordeling in nie. (Daar is 
dus geen punt vir die “mooiste” ram nie.) Hierdie 
punt word deur ‘n gekwalifiseerde keurder van die 
betrokke ras saam met die interras beoordeellaars 
vereniging bepaal tydens ALFA. 

Die uitvoering van die kompetisie is ‘n proses wat 
maande voor die aanbied van die geleentheid begin. 
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37 jaar
So het die DORPER gevorder

die
laaste

Skou Foto’s - Landbou Weekblad 11 Junie 1982

So ‘n tydjie gelede kom ek op hierdie Landbou Tydskrif af , ek begin blaai daarin, en toe die foto’s hierin by my 
verby kom is dit asof dit gister gebeur het.

Skielik besef ek dat dit my begin jare in die Dorperbedryf was. Ek onthou nog die passie en toewyding van 
die Telers in daardie tye. Daar was Dorperskoue  op feitlik elke dorp  in daardie streek van ons land naamlik: 
Kenhardt, Brandvlei, Calvinia, Loeriesfontein, Carnarvon, Williston, Vosburg en so kan ek nog aanhou.

Daardie tyd het die Dorperras floreer, 180 - 200 diere was vir ‘n gewone 
plattelandse skou iets dood gewoon.

Iets wat my altyd sal by bly is die goeie gees waarin die telers daardie tye 
geskou het. Daar was nie so iets soos afguns en dwarstrekkery nie. As ‘n 
Teler in ‘n groepsklas nie genoeg diere gehad het nie, het die Medetelers 
onderling aan mekaar diere geleen. In baie gevalle het die Teler met die 

geleende diere nog die klas gewen ook.

Toe ek so na die foto’s sit en kyk het, het ek weereens besef hoe geweldig 
baie die Dorperras net op bouvorm verander en verbeter het. As ek 

dit sê breek ek geensins af aan die Dorper van daardie jare nie. Vir 
daardie tyd, was die diere op die foto’s  waardige kampioene van 

ons land se voorste Telers wat aan die Rasstandaarde voldoen 
het.

Wat baie opsigtelik is as ons die foto’s vergelyk met 
ons huidige skou foto’s dan sien ons eerste die 

veranderinge aan die Dorpers se koppe. Die hoë 
kwaliteit van die huidige koppe teenoor die foto’s 
van 1983. Die mooier  Nek aansluitings, Lengte van 

lyf, sterker bolyne, meer gevulde agterkwarte en 
mooier wig vorm by die vroulike diere.

As ons na die name van die Telers by die foto’s 
kyk, sien ons die name van Simmey (Johan) 
de Klerk, Ernst Connan, en wyle Oom Piet 
Van Dyk. Hierdie 3 lede was almal Inspekteurs 

van die Telersgenootskap wat ons Ras met 
toewyding gedien het. Wyle Oom Piet van Dyk 
en Ernst Connan was ook President van die 
Dorperskaaptelersgenootskap. Ek het die voorreg 

- HENDRIK VAN ZIJL
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gehad om my eerste kursus by Oom Piet Van Dyk te doen.

Voor ek afsluit so ‘n lekker Dorper storietjie. So om en by 
November 1983 het ek besluit om die volgende jaar op 
Beaufort-Wes by die SA Kampioenskappe te gaan skou. Nadat 
ek  en Wyle Paul Kleyn (Vleissentraal Loeriesfontein) my diere 
uitgehaal het om af te rond , het ons gevoel 
ek kort ‘n goeie Ram vir die Groepklas (Ram, 
Ooi en Twee Lammers) wat daardie jare ‘n 
baie gesogte prys ontvang het. Die prys 
was ‘n silwer teestel geborg deur Veekos.

Daardie  aand bel ek vir Oom Coen De Beer 
van Kenhardt en vertel hom wat my plan is, 
en dat ek ‘n goeie ram soek. Die volgende 
week ry ek Kenhardt toe om die ram by 
Oom Coen De Beer te gaan koop. Op pad 
daarheen sit ek en planne maak hoe ek te 
werk moet gaan om ‘n goeie Ram teen ‘n 
billike prys in die hande te kry.

Nadat ons gegroet en koffie gedrink het, 
stap ons krale toe waar die ramme reg 
staan vir besigtiging. Ek sê toe vir Oom 
Coen De Beer ek soek ‘n ram wat nie ouer 
is as 4 Tand sal wees op die Skou nie. Hy wys toe die kraal met 
Ramme ongewissel tot 2 Tand en ek begin 
soek. Ek sê toe vir Oom Coen hulle wys 
mos 5 plekke aan by die Nasionale Skou. Ek 
haal toe volgens my die 5 beste ramme uit, 
maar ek sit die ram wat ek die meeste van 
hou in die 3de plek, want ek weet  mos die 
pryse sal laer wees soos die staanplekke 
afgaan.

Nadat ek die ramme uitgesit het, sê Oom 
Coen De Beer : “Ja Hennie ek dink jy het 
goed gedoen”. Ek sal maar by die 3de plek 
volstaan sê ek vir Oom Coen, ek sal tog nie 
die eerste 2 plekke kan bekostig nie. Oom 
moet nou maar die prys sê, sodat ek kan 
hoor of ek kans sien  vir die prys.   Na Oom 
Coen die prys gesê het, en ek die prys betaal 
en gelaai het, sê Oom Coen so ewe prettig, 
“Dankie Hennie vir die ondersteuning. 
Alhoewel jy nou die 3de plek gevat het, het ek maar vir jou die 
1ste plek se prys gevra”.

Nogtans was dit ‘n goeie koop. Die ram het toe 1ste gekom 
in die 4 Tand klas en was Reserwe Senior sowel as Reserwe 
Groot Kampioen Ram. Die groep-  Ram, Ooi en Twee Lammers 
het ek toe ‘n 2de plek gekry na wyle Bruce Connan.

Aan die Telers. Voorspoed met die Dorperras, dit is ‘n pragtige 
Ras waarop alle Telers trots kan wees.
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The 10h Visit :- 29.08.2009 to 27.09.2009

After a busy August month of doing Farm and Sale 
Inspections here in the East Cape, then doing the final 
weighing and the middle classing of our EP Veldram 
Project and then still having to prepare the Catalogue 
details for the Sale, it was time to prepare for the next 
Australian trip – I left Port Elizabeth and Johannesburg 
on the 29th of August and arrived in Perth at 1.30 pm 
(their time) on Sunday 30th – Keith Wilson kindly met 
me at the Airport – I only had to wait a very short while 
before Keith arrived, but that was long enough for me 
to somehow lose my wallet which had my only few 
Australian dollars in and I unfortunately only realized 
this had happened when we were en route to  Kulin -  
this time directly to Jilakin Downs’s re-built house – Sara 
and the children had moved in the previous day and 
slept in the “new” house for the first time.

DORPER involvement

(still enyoing it!)
63 years

- RODNEY RAYNER for Dorper News 2020 (Part 15)
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There is only one word to describe this new Wilson 
residence – magnificent!! –  they have thought of 
everything – fantastic rooms – air conditioning – the 
widest verandah you can imagine – just the lot!!. 
Frank was not quite finished with the final touches 
- like there were still some doors to be fitted, and a 
few other finishing touches but he was getting there 
quickly – he and all the other artisans used can be 
very proud of their work – they have done a terrific 
job.

Something that has made a lasting impression on me 
was that so many workmen in Australia do everything 
on their own or with just minimum assistance – here 
in South Africa we are so used to seeing a big work 
force on the job - to mention but one example, I saw 
Frank putting in a ceiling using very big sheets of a 
type of beaver board and he did it on his own – he 
made or bought a special lift to put the boards in 
place - I think we are just very spoilt here  in South 
Africa because we would have quite a few staff 
members to help – but I suppose our way is easier!!.

We classed the Sale Rams plus all the other rams 
over the next two days and then Rob Doust (Jilakins 
Mechanical expert) fortunately had to go to Perth to 
fetch a truck, so he was able to give me a lift to Perth 
from where I caught a flight to Adelaide..

I picked up a small problem on this trip - Rob and I 
left very early in the morning from Jilakin so all we 
had before leaving was a cup of coffee – I told Rob 
not to worry as I would just have something to eat 
on the plane but I am afraid my intentions came to 
nothing  – it was a Jet Star flight and they do not 
serve any free food or drinks on the plane – you have 
to pay up front for everything you order – as I had no 
money on me, I just had to sit and watch everyone 
else enjoying their refreshments – cruel !!!. Pat 
Edson was there to meet me and I was forced to ask 
her to please buy me a sandwich   and something to 
drink – I was absolutely famished and dehydrated by 
that stage – Pat very kindly did what I requested and 
she also was so kind as to make sure that when I had 
to leave from Adelaide again, that I did have some 
money on me – Thank you Pat – greatly appreciated!!

Unfortunately my visit to South Australia coincided 
with the Adelaide Show, and Charlie was exhibiting 
there, so I did not see much of him– however over the 
next three days Brad and Tanya organized everything 
so that we managed to do all the necessary classing 
at both at Red Rock and Edson Livestock White 

Dorper Studs. This was both for their sale and 
for animals they would like to keep for breeding 
purposes. Since I last visited them, Brad and Tanya 
have acquired another farm and also another Stud 
– the purchased the Castlereagh Stud from Bob and 
Barbara Abrahams in New South Wales – the Edson 
family has always had very good quality animals and 
these recent moves are certainly a guarantee to even 
greater things to come in the future. I was so pleased 
to hear they had a very successful on-property Sale 
during late September with a 100% clearance and 
an excellent average of over Aus $ 1400 per ram – 
typical Charlie comment on that average was that 
prices were a bit high for the “station people”!!!

After finishing all the classing (and admiring the 
offspring from a recent imported Embryo program 
which produced a very disappointing percentage take 
but very high quality animals), Pat took me to Murray 
Bridge where Charlie had come from the Adelaide 
Show to fetch me – after an enjoyable evening meal 
at a restaurant there, we left for Adelaide and spent 
the night at Charlies uncles house – he is 99 years old 
and lives alone in his house and looks after himself – 
incredible!!. The next morning Charlie kindly put me 
on the plane to Sydney – this time it was a Quantas 
flight so no drama’s with hunger or thirst pains – 
there was a slight hitch though and this was due 
to incorrect info. Bert was due to meet me at the 
Sydney airport and when we landed and he was not 
there - I got quite a shock but thought he may just 
have been delayed somewhere, but when it became 
a wait of more than two hours I did  start to get 
very worried – I had no Cellphone or even anyones 
number that I could contact , so just had to wait. 
When Bert eventually did find me, we discovered 
that he had been waiting on the second floor for the 
plane to land at 2.30 pm, and I was on ground floor 
–we had already landed and disembarked by noon 
!!.It was great seeing Bert , Regina and Tosca again 
and we at least had until about lunch time on the 
Monday to catch up on all the news – then Bert went 
with me to the Airport where we met up with Matt 
Wood and his son Thomas. Later that afternoon the 
Woods and I flew to Dubbo where we were met at 
the Airport by Matts parents – Rick and Jenny.

We all stayed overnight at a Motel in Dubbo, and 
then attended the National Dorper sale the next 
day – we did not stay to the end as there was not 
really a Ram to suit what Matt was looking for – it 
was a well attended Sale with a good demand and 
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natural grass pasture. Apparently the area can suffer 
severe droughts but it is now being so well cared for 
that I am sure they will be able to overcome that 
problem to a large extent.

Another fascinating aspect of that area is the 
artesian boreholes – as far as I can gather the water 
from these boreholes actually belongs to the State 
– we went to one of them on the Woods property 
and quite a few factors really astounded me – this 
hot water is piped out of the ground into a very 
small open reservoir from where it is dispersed in 
various directions in open ground furrows (canals 
is too grand a word to use!!), and these carry the 
water for stock drinking purposes over vast areas 
– in the one direction alone the furrow runs for 
40km through quite a few farms(stations) and 
even through a game reserve – that is just further 
proof as to how flat that country is – if I recall 
correctly Rick told me the fall used for the furrow 
is something like 1 inch per mile. When I asked him 
if the losses due to seepage and evaporation had 
been calculated, he replied that it was something 
like 98% that is lost!!

Apparently the other artesian borehole in the 
vicinity has now been piped everywhere and 
the State is considering doing the same with the 
above mentioned one unfortunately lack of time 
prevented us from seeing that one.

It certainly was a great, an interesting and most 
enjoyable 4day visit to the Goodooga area but we 
were certainly not without any drama during our 
time spent there (I am sorry but I just cannot recall 
the names of the three Wood properties- old age!!), 
Goodooga is a small, mainly Aboriginal town, but it 
does boast a hospital and an ambulance service – 
ever since the Woods had acquired the property, 
there had never been any reason to make use of 
or require these facilities, but while we were there 
they were very urgently needed twice within 2 days 
of each other. The first incident was on the Thursday 
morning while we were busy classing in the sheep 
yards – Sue’s Dad (himself in his 80’s but still a 
Merino sheep farmer) accompanied us to the yards 
and was just standing there watching proceedings, 
when all of a sudden he fell over backwards and 
passed out completely – we were all shocked and 
expecting the worst – the Goodooga ambulance 
was summoned immediately and were there within 
minutes – by then Sues Dad had started showing 
slight signs of recovery, but they took him to the 

I understand all the Rams and ewes on offer were 
disposed of – the standard was very good and sold 
for a good average.

The Wood family and myself then left for Goodooga 
– a place situated in NSW but virtually on the 
Queensland border which I had not seen or even 
heard of before – it was about a 4 to 5 hour drive so 
we arrived there at about 9pm. Rick and Jenny live 
in Sydney but do go to the “station” as much as they 
can – they have been renovating an old homestead 
on the property and working on it during each visit 
– and what a wonderful job they are making of it – 
when completely finished its going to be great!!!

The Woods have not had the 3 properties for a long 
time , but they are certainly turning the whole project 
into a fantastic unit – they have acquired the services 
of Dave and Sue Middleton to manage the place and 
to supervise all improvements – it is quite incredible 
to see the progress and amount of projects that have 
already been achieved in a short time – these include 
fencing, water points, building structures, a feed pen 
project and many more. The Middletons have had 
a huge amount of experience with the breeding of 
cattle and with presently running 700 Angus cows 
this is a very great asset, and fortunately they are 
also applying their knowledge and experience to 
managing the White Dorper Stud and a big flock of 
commercial Dorpers and Dorper cross-breds.

The Dorper Stud is making good progress – we 
Inspected all the Ewes and Rams and tagged all those 
that could be studded - I had classed the young ewes 
last October when the sheep were still running in 
West Australia, they were then very promising but 
I felt they needed a specific type of Ram – I knew 
just such a Stud Ram that was going to offered on 
an Auction and duly advised Matt to try and buy 
him – Matt did just that and that particular Ram has 
developed into one of the best Sires I have seen in 
Australia and on top of that is showing tremendous 
breeding potential – his first lambs are weaned and 
showing great promise.

This “station” belonging to the Wood family 
absolutely fascinates me and I think it is definitely 
one of the farms most suited to the breeding and 
running of Dorpers that I have seen in Australia – it 
is situated in an absolutely flat area, so flat you can 
see at least 6 months ahead – no mountains, no hills 
– all you can see is the rounding of the earth!!! Large 
sections of the “station” periodically get flooded and 
the rest is called the Mitchell Plains – outstanding 
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hospital to carry out tests etc, and just to keep an 
eye on him –they found out that his collapse had 
caused by a medication reaction problem and by 
that evening he had recovered sufficiently and was 
allowed to come home.

On the Saturday we were due to leave the farm 
at 9am for the long drive back to Sydney, and 
everything was going according to schedule – 
Jenny and Matt were just finishing off in the 
house, Thomas was taking his motor bike for a last 
spin, Rick was already sitting in the car and I was 
wandering around near the vehicle – I suddenly 
thought I heard Rick calling Jenny but in a very soft 
voice, I went quickly to the car and saw that he was 
near passing out – I called Jenny and Matt and they 
tried to help him out, but he collapsed and they 
had to lay him down on the ground. Of course the 
Ambulance was again summoned and were just 
as quick getting there as on the Thursday – they 
rushed Rick off to the Hospital and we followed 
shortly afterwards – they did various tests etc. and 
managed to stabilise him but in the end decided to 
summon the Flying Doctor service from that areas 
headquarters which is Dubbo – as Rick had been 
having regular treatment at a hospital in Sydney, 
the Flying Doctor service decided to fly him direct 
to Sydney – much to everyones relief. We waited in 
Goodooga until all these plans had been confirmed 
everything organized and were finally able to leave 
shortly after noon – it is a very long drive to Sydney 
– probably in excess of 800km and we only arrived 
there after 10 that night – long after Rick had been 
admitted and settled into the Hospital. Rick stood 
the strain of the trip very well and the last news I 
had was that he was recovering very well.

I was able to spend that night with Bert and family 
and flew back to Perth with Matt & Thomas Wood 
the next day –Matts wife, Belinda, kindly met us at 
the airport and I spent the night at their home on 
the outskirts of Perth – a beautiful old house on 
which they have done a fantastic job in restoring it 
to its old glory.

Keith Wilson fetched me there and we classed 
young rams at two different properties (Braam le 
Roux and Anrthea Browns) in the Northam area en 
route to Kulin.

The next day was preparation day for the annual 
Jilakin Sale – we checked the rams again to make 
sure all was well and of course there was much 
activity in preparing the pens in the shed. The sale 

went off very well and 164 Rams out of 169 on offer 
were sold – bidding was brisk and keen and the Rams 
averaged just on a $1000 – just to show how keen 
the sale was - one buyer ex Victoria asked me to bid 
on Rams for him – he had wanted to purchase 25 to 
30 rams but I only managed to get 16 in the end!!

There is no doubt that the Jilakin Studs are breeding 
the correct type of Rams for the Australian demand 
and I truly see a great future for these Studs – 
especially as they are basing their selections for 
breeding on both phenotypical appearance and 
actual performance testing results.

There was still two days classing work at Jilakin and 
then I had to travel to Narrogin – AdrianVeitch met 
me half way and the I classed the Kaya Stud sheep 
for the next three and a half days – partly for Adrians 
October Sale and partly for breeding selection  - 
this Stud’s White Dorpers and Dorpers continue to 
improve with each inspection but this time there was 
an even more marked improvement in the Dorpers 
with the White`s  very close behind them.

Adrian kindly took me to halfway to Toodjay, and 
Adam Hammersley fetched me there for the rest 
of the trip – stayed the two nights with Adam but 
had a lovely dinner at Tony and Marge’s place on 
the second night – the Hammersleys offered such  
great hospitality and kindness that I was truly sorry 
I had to leave. We classed ewes and rams that they 
wanted to take to a Sale over in the East – it was a 
reasonably big job and Simon and Mick did a great 
job tagging the sheep – all done with a terrific sense 
of humour!!

Tony drove me to Perth where Keith Wilson once 
again picked me up on the outskirts and from there 
we again went and classed the rams (the younger 
ones) at Braam le Roux’s.

Stayed the night at the Wilsons unit in Perth and 
judged the Dorper section at the Royal Perth Show 
– unfortunately there were only two exhibitors – the 
Wilsons and the Mills’s – but it was great fun. It was 
just a pity it was not better supported as they have 
excellent facilities at the Show Grounds and it is an 
ideal venue for a potentially great Show – I do know 
of one would be exhibitor who withdrew when he 
heard it was a South African  judging –  I suppose he 
thought I would place the sheep I knew and not his 
– that is not the way one operates if you are a judge 
and I’m afraid that breeder would not make a good 
judge if that is his way of thinking!!-but one must 
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The next day Duncan kindly took me to Phil & Chris 
Larwood’s farm where I did the first Inspection of 
the Bunnerunge Stud in the morning and Phil took 
me to the Avoca Stud of Scott and Blanche Lochead 
in the afternoon. After spending the night at the 
Larwoods place, Phil  took me to Mildura where I 
was met by Jim and Mary-Anne Pippin and we did 
the Cowra Stud Inspection in the afternoon. Lindsay 
and Kaye Knight assisted and the next morning we 
also did their Meridian View Stud Inspection after 
finishing the Cowra one. We were also shown the 
sheep belonging to Steve and Cindy Freckelton 
who had just started and I again stayed over at the 
Pippins place. Early the next morning Jim took me 
halfway to Robinvale where I was met by Danni 
Wilson and proceeded to her and her husbands 
property to carry out their Inspection – a new stud 
with limited numbers at this stage but with a Stud 
Owner / Manager like “enthusiastic, wide-awake, 
wool- classer” Danni I can see a great future for it 
!!!After an enjoyable lunch Danni took me to Tony 
and Cecily’s Teskera;s farm near Echuca where 
I was to spend a few days which included 2 days 
Inspection for their Roslynmead Studs, one rest 
day to catch my breath, and one afternoon doing 
an Inspection of the van Niekerks studs at Maoma.

Tony Teskera took me to Melbourne Airport on 
27.04.2010 from where I flew to Dubbo via Sydney 
– absolutely horrified to have to pay Aus$70 (R470) 
for overweight baggage!!!. Laurie McGrath met me 
at Dubbo and very kindly took me to their house 
in Gilgandra to stay overnight with them – great 
to have a chance to see these wonderful friends 
of mine - Laurie and Sandy,who have been so very 
kind  and good to me ever since my first visit to 
Australia in 2004- so grateful to them and admire 
the tremendous input they have delivered  on the 
development of the Dorper Industry in Australia 
(which I am afraid  has often not been acknowledged 
or appreciated!!!)The next day Laurie took me 
all the way to Moree where I was met by John 
Mackay and went with him to his property in the 
BoggabiIlla district and started doing his Newstead 
Stud Inspection in the afternoon – this we finished 
doing the next morning - John had acquired and 
bred some very good animals and I was so sorry 
to hear he had sold  not long after I was there - 
after finishing at Newstead  Wikus Willemse 
fetched me to class his sheep in the Texas area that 
afternoon. From there Dean Roberts picked me up 
and showed me his Dorpers on the other side of 

always bear in mind  that it certainly takes all sorts to 
make up the world!!.

Keith put me on the plane the next morning and it 
was back to South Africa for me!!

The 11h Visit :- 05.04.2010 to 07.05.2010

This visit I was met at the Perth Airport by Ben Clarke 
– when I asked how I would know who to look out 
for, his farther, Bruce, said I must just look for the 
tallest man in sight – and I must admit that was an 
excellent description – Ben is,very very tall!!!.Ben 
took me to their farm at Goomalling and I spent 
the night there with the Clarke family.The next 
morning we did an Inspection of the “Riverside 
Stud” of White Dorpers – very impressed with the 
animals and one could see that a lot of attention has 
been focused on the feet of the animals to ensure 
good walking ability.. Late that afternoon Adam 
Hammersley came to fetch me and we proceeded 
to their farm at Toodjay – after doing an Inspection 
on some sale ewes  for the “Haseley Stud “ the next 
day  , I again stayed overnight with Adam and was 
fetched there the next morning by Anthea Brown – 
before we left, it was most interesting to watch all 
the preparations for and loading of the Hammersleys 
sheep Transport lorry which was due to leave on a 
trip to their stations in South Australia – Adam and 
his uncle Simon were the drivers and they made sure 
every single thing was just right before embarking 
on this long trip which, we understood, was going to 
be Adams first experience as co-driver in a very big 
truck  - (apparently all went very well on the trip!!!)

The Inspection of Anthea’s Macabee Dorper Stud 
was very successful with some really outstanding 
ewes, and we were very grateful that Keith Wilson 
arrived in time to be of great assistance with the 
actual tagging of the sheep. Anthea’s parents 
who live on the property were very friendly and 
hospitable, which made for a very enjoyable day. 
After the Inspection Keith took me to their place at 
Kulin where we duly did their Inspection over the 
next 3 days.Dennis Warnick (post graduate learner 
Farmer) then took me to Perth airport from where 
I flew to Adelaide and was met there by Charlie 
Edson.- after spending 3 nights with the Edsons and 
doing Inspections of the Edson Livestock and Red 
Rock Studs, Brad & Tanya kindly took me by car to 
Wentwoth where I did an Inspection of Brendan 
& Maureen Duncan’s Glen Park Stud and stayed 
overnight with them. 
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Texas – as it was already “skemer” so we could  not 
class but just looked at them in the paddock – could 
see there were some promising animals. Dean then 
took me all the way back to Newstead where I again 
spent the night – without wanting to sound rude or 
ungrateful, my stay at Newstead was very “different” 
– John was divorced and lived on his own – he is 
hospitable and a very likeable character and easy 
to get on with. My problem was I had to stay in an 
outside room which was full of leaves and had lots 
of spiders – the toilet could not be used because it 
had toads in it and the shower was not operational 
– I had to obviously use the bathroom in the house 
but the outside door I had to use was so narrow 
that I only just managed to squeeze through – not 
easy for an overweight individual and definitely 
not the most comfortable  accommodation  I have 
ever experienced!!!. The next morning  we had to 
rise and shine at 4.15am, load the horses and leave  
because John was participating in a “Camp Draft” 
Competition at Goondwindi – it was the first time I 
had a chance to watch this type of event and found 
it most interesting. I watched until about lunch time 
when I suddenly realized John was not going to be 
able to take me to catch the bus at 2pm in the town 
as he was completely engrossed in the competition 
and do not think he even realized I was still there – 
however I asked a lady at the office to please order a 
Taxi to take me to the Bus stop  and to please inform 
John that I had left. After a bus trip of about 5 hours 
we arrived at Gilgandra and I again stayed overnight 
with the McGraths.

Laurie took me the next morning to Mick and 
Carolyn Hudson at Eumungerie – Part owner of 

the sheep, Faff  Kok was also there while we did 
the “Western Plains Stud” Inspection-the next day 
after finishing the Inspection we decided not to do 
the Hudsons own Stud Inspection as the ewes were 
too heavy in lamb. I again spent the night with the 
Hudsons. The Hudsons took me the next morning to 
Susan and Ian Laws farm at Wellington – selected a 
Stud Ram for Western Plains stud and Carolyn then 
dropped me off at Gilgandra again – the next day 
Laurie took me to visit the Castletons at Geurie and 
to Jims (surname???) place near Gilgandra to look at 
their Dorpers, but did not class.

Willem Viljoen and his wife fetched me in Gilgandra 
and took me to their daughter ans son-in-laws farm 
in the Cunnadah district – that afternoon we did 
an inspection of the Castlebar White Dorper” Stud 
belonging to Christo & Marietjie Harmse (at that 
stage Christo was the President of the Australian 
Dorper Society and a very popular and efficient 
one!!!) It was here that I also for the first time saw 
how green fodder for livestock was produced in 
a “green house” – found it most interesting and 
fascinating. The next morning we quickly did an 
inspection of their “Future Dorper Stud” and the 
Viljoens drove to to Tamworth where I caught the 
flight to Sydney – there I spent the night with my 
family and flew home the next day. 

This had been a rather an exhausting trip of 5 weeks 
and I once more realized that the old saying “it 
takes all sorts to make a world” is so very true!!!. An 
immense amount of travelling and a few awkward 
situations - It was really, really great to be at home 
again!!.
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politiek en ekonomie aan boere stel. Soos nog altyd 
vind boere oplossings waar niemand anders hoop 
sien nie, want soos altyd maak ‘n boer mos ‘n plan! 
Die selfde is ook waar vir die Covid-19 pandemie, 
ons Oupas en groot Oupas het die Spaanse griep 
beleef. (My eie Oupa se Pa en Broer is dae na 
mekaar daaraan dood, binne ‘n maand na die broer 
teruggekeer het vanaf die oorlog in Europa.)

Behalwe Covid-19 word boere vandag uitgedaag soos 
nog nooit tevore nie en moet hulle kreatief uitdagings 
die hoof bied wat vorige generasies nie beleef het 
nie. Die moeilikste deel hiervan is dat sommige van 
hierdie probleme deur mense veroorsaak word. Die 
uitdaging van klimaatsverandering byvoorbeeld is 
die produk van die wêreld wat ons self geskep het. 

As ons generasie van boere eendag vir ons 
kleinkinders vertel van ons lewe, dan gaan die storie 
twee dele hê: Die deel van die verhaal voor Covid-19 
en die deel na Covid-19! Daar het onwaarskynlik 
in die meeste mense wat vandag leef se lewe so 
‘n ingrypende gebeurtenis gebeur soos hierdie 
pandemie. Dit het dieselfde effek op meeste van 
ons se lewens as wat die verskillende oorloë op ons 
Oupa’s en Pa’s gehad het. 

Prediker leer ons in die Bybel dat daar niks nuuts 
onder die son is nie. So is daar geen nuwe uitdagings 
aan boere wat nie al voorheen op die tafel was nie, 
dalk in ‘n ander vorm of dalk in ander kombinasies 
of intensiteit. Boerdery gaan sedert die vroegste tye 
oor die oorkoming van die uitdagings wat die natuur, 

Die werklike nalatenskap van Covid-19
TEGNOLOGIE

- ALBERT LOUBSER,
organiseerder Nampo Alfa
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die grootste uitdaging wees aan landbouleiers om 
boere se toegang tot internasionale tegnologie 
te bewerkstelling. Ons het dit nou beleef, daar is 
niks wat Landbou so vry en effektief kan maak as 
wanneer Landbou na homself kyk en nie afhanklik 
is van derde partye nie- tegnologie koop vir Landbou 
juis daardie Vryheid!

Landbou gaan altyd sy uitdagings hê, dit weet ons en 
dit verwag ons. Ons hoef bloot in ons truspieëltjie 
te kyk om te sien wat ons reeds deurleef en oorkom 
het om aan ons die selfvertroue oor die toekoms te 
gee. Politieke uitdagings gaan bly maar solank ons 
voedselsekuriteit verskaf, is ons relevant en kan ons 
nie geïgnoreer word nie. Die ekonomiese uitdagings 
van die afgelope tyd het verdere uitdagings aan 
Landbou gebied. Produsentepryse is deurgaans 
onder druk en boere moet voortdurend aanpas by die 
prysknyptang tussen stygende insetpryse en dalende 
produsentpryse. Die verhoogte produktiwiteit 
wat beter en moderne bestuurspraktyke  teweeg 
bring was boere se enigste verweer teen hierdie 
tendense. Landbou moet elke jaar sy eie effektiwiteit 
verbeter om die prysknyptang te ontwyk. Dit is 
egter nie genoeg nie, die skaal van produksie bring 
die eenheidskoste af wat boere help om die by te 
bly. Boere brei dus nie net uit om te groei nie, maar 
ook om die ekonomiese druk te weerstaan. Elke 
kommoditeit in Landbou word teen groter volumes 
geproduseer per eenheid as ooit in die geskiedenis. 
Die per hektaar produksie van omtrent elke gewas 
het meer as verdubbel in die afgelope 30 jaar en 
dan het eenhede baie groter geword. Groot boere 
het groter geword en Kleiner boere uitgekoop 
wat eenvoudig nie op laer produksie ekonomies 
volhoubaar kon wees nie. Die mega-boere is dus ‘n 
funksie van die ekonomiese realiteite van modern 
Landbou.

Boere maak inderdaad planne om suksesvol te wees 
in die moeilike omstandighede, van die vroegste 
tye af en steeds vandag, te hanteer. Elke generasie 
landbouers gaan sy eie uitdaging hê en elke Landbou 
generasie se vermoë om dit te oorkom bepaal die 
basis van die volgende generasie. Wat tans op ons 
tafel lê is beslis nie maklik nie, soos die uitdagings 
van vorige generasies ook nie maklik was nie. Dit is 
nou ons beurt om ons uitdagings te oorkom soos 
vorige generasies gedoen het wat dit vir ons moontlik 
gemaak het om vandag te boer. Dis egter duidelik dat 
die sleutel tot hierdie oplossings van ons uitdagings 
gaan lê in ons vermoë om modern tegnologie te 
gebruik en vir ons laat werk. Ons toekoms lê letterlik 
in ons selfone en rekenaars!

Een uitvloeisel hiervan is droogtes en uitsonderlike 
weerverskynsels wat onbekend is en veral landbouers 
se lewe bemoeilik. Dieselfde is waar vir die politieke- 
en ekonomiese uitdagings asook gesondheid, soos 
Covid-19 ons sopas aan herinner het.

Gelukkig bied die modern era ‘n uitkoms wat vorige 
generasies nie beskore was nie. Die tegnologiese 
ontwikkelinge wat tans tot beskikking van Landbou 
is was nog nooit op hierdie vlak beskikbaar vir boer 
nie. Elektronika, selfone, rekenaars, meganika ens. 
is alles tot Landbou se beskikking. Skielik produseer 
boere groente in die woestyn, kweek ons grane 
wat rypbestand is en slag ons groter hoenders 
jonger as ooit tevore! Tegnologie sluit deure oop 
wat Landbou geen toegang tot gehad het nie. 
Tegnologie manifesteer op baie verskillende vlakke. 
Biotegnologie gee ons bv. toegang tot die Genomika 
van lewendehawe. ‘n Geneties voortreflike verskalf  
kan nou nageslag voortbring voor sy een jaar oud is 
omdat haar embrio’s al jonk gespoel kan word. Verder 
kan ons diere se genetiese waarde akkuraat voorspel 
en daarom baie vinnige genetiese vordering maak. 
Dit is veral droogteweerstandbiedende gewasse 
wat boere in die droogtegeteisterde gebiede help. 
Wanneer dit met modern besproeiings tegnologie 
gekombineer word gaan ‘n liter besproeiingswater 
baie verder en produseer die moderne boer meer 
produkte as ooit, ondanks die droogte uitdagings.

Bogenoemde het ons reeds van geweet voor 
Covid-19, wat ons egter nou geleer het is die wonder 
van tegnologie om te kommunikeer tydens isolasie. 
Boere was nog altyd geïsoleer, al is dit net a.g.v. 
afstande vanaf die groot sentras. Skielik hou ons 
vergaderings op Zoom, Skype en Teams asof dit die 
normaalste ding ooit was. Die effek is dat mense nou 
“normaal” kan vergader sonder die koste van reis en 
akkommodasie asook die afwesigheid vanaf die plaas. 
Dit beteken dat boere skielik baie minder geïsoleer 
is en kan deelneem aan vergaderings en gesprekke 
waarvan hulle in die verlede maklik uitgesluit was, 
bloot omdat dit te moeilik en duur was om dit by 
te woon. Verder hou ons deesdae aanlyn veilings en 
koop ons diere op die selfoon terwyl ons op ons eie 
plaas lek in die veld uitsit! Weereens het Landbou 
hierdie aanpassing so vinnig aanvaar en opgeneem 
dat jy sou sweer dis lankal deel van ons normale 
doen van dinge. Die waarheid is egter dat so onlangs 
soos 12 maande terug, ‘n aanlynveiling ‘n vreemde 
en skaars gebeurtenis was. 

Die ongeluk is dat hierdie tegnologie nie altyd 
beskikbaar is vir alle boere nie. Landelike boere in 
Afrika het ‘n moeilike stryd waar regerings boere nie 
bystaan nie. In die pad vorentoe gaan dit waarskynlik 



Reproduksie is die sleutel tot oorlewing 

vir kleinveeboerdery ondernemings en 

daarom is dit belangrik dat produsente 

die reproduksie potensiaal van hul ooitrop 

bepaal tydens elke teelseisoen. Dit sal 

produsente in staat stel om ooie en ramme 

met vrugbaarheidsprobleme reeds vroeg 

te identifiseer, asook probleme ten opsigte 

van die bestuur van die ooie en lammers.

KONSEPSIE EN SKANDERING PERSENTASIE

Konsepsie en skandering persentasie is twee 
parameters wat bereken word tydens die skandering 
van die ooie om eerstens aan te dui hoeveel ooie 
dragtig geskandeer is (konsepsie met skandering; 
CRS - conception rate at scanning) en tweedens 
om aan te dui hoeveel fetusse geskandeer is 
(skandering persentasie; SP - scanning percentage). 
Beide hierdie waardes word uitgedruk relatief tot 
die aantal ooie wat gepaar is. Hierdie parameters 
kan slegs bereken word indien produsente hul ooie 
vir dragtigheid skandeer ongeveer ses weke na die 
einde van die paarseisoen. CRS kan nie hoër as 100% 
wees nie, terwyl SP kan wissel van onder tot bo 
100%, afhangende van die aantal fetusse. Hierdie 
twee parameters is die eerste parameters wat `n 
aanduiding is van die sukses of mislukking van die 
teelseisoen. CRS vir ooi groepe van die ramme wat 
gebruik is tydens ‘n teelseisoen kan ook bereken 
word om te bepaal of ‘n lae CRS die gevolg was van 
vrugbaarheidsprobleme van die ramme of die ooie.

40 D O R P E R  N u u s  2 0 2 0

van REPRODUKSIE PARAMETERS
- WJ OLIVIER

Aantal ooie dragtig
Aantal ooie gepaar 

Aantal ooie dragtig
Aantal ooie gepaar 

Aantal lammers gebore
Aantal ooie gepaar 

Aantal fetusse geskandeer
Aantal ooie gepaar 

x 100

x 100

x 100

x 100

CRS (%)  =

CR (%)  =

LP (%)  =

SP (%)  =

KONSEPSIE TYDENS LAMTYD

Konsepsie (CR - Conception rate) tydens lamtyd 
word gebruik om uit te druk wat die proporsie ooie 
is wat gelam het teenoor die aantal ooie wat gepaar 
is. CR kan nie hoër wees as 100% nie en die ideale CR 
is bokant 90%. Hoe laer die CR is, hoe groter is die 
aantal ooie wat nie gelam het nie vir een of ander 
rede. Dit is dus ‘n aanduiding van die reproduksie 
potensiaal van ‘n kudde en moet vir elke teelseisoen 
bereken word. CR vir ooi groepe van die ramme wat 
gebruik is tydens die teelseisoen kan ook bereken 
word om te bepaal of ‘n lae CR die gevolg was van 
vrugbaarheidsprobleme van die ramme of die ooie.

LAMPERSENTASIE

Lampersentasie (LP - lambing percentage) word 
gebruik om die proporsie van lammers gebore 
of gemerk uit te druk teenoor die aantal ooie wat 
gepaar is. LP kan wissel van onder tot bo 100%, 
afhangende van die aantal lammers gebore. 

FEKUNDITEIT

Fekunditeit (Fec - fecundity) is `n aanduiding van 
die meerling persentasie. Met ander woorde, die 
parameter bepaal die aantal lammers wat deur `n 
ooi geproduseer is. Fec word daarom gebruik om 
proporsie lammers gebore of gemerk uit te druk 
relatief tot die aantal ooie wat gelam het en sal dus 

Berekening
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Aantal lammers gebore
Aantal ooie gelam

Fec (%)  =

Aantal lammers gespeen
Aantal ooie gepaar x 100WP (%)  =

hoër as 1 wees. `n Hoë Fec beteken dat `n groot 
proporsie van die ooie meer as een lam geproduseer 
het tydens die lamseisoen. 

SPEENPERSENTASIE

Speenpersentasie (WP – weaning percentage) word 
gebruik om die proporsie lammers wat gespeen is uit 
te druk relatief tot die aantal ooie wat gepaar is. WP 
kan wissel van laer tot hoër as 100%, afhangende 
van die aantal lammers wat gespeen is. Hierdie is `n 
belangrike parameter om telers te help om probleme 
te identifiseer tydens die teelseisoen rakende die 
vermoë van ooie om goeie kwaliteit lammers te 
produseer, asook ten opsigte van bestuur van die 
ooi- en lamtroppe voor speen. 

OORLEWINGSTEMPO

Oorlewingstempo (SR – survival rate) word gebruik 
om die aantal lammers wat gespeen is (oorleef tot 
speen) uit te druk relatief tot die aantal lammers wat 
lewend gebore is. SR kan nie hoër as 100% wees nie 
en dit moet dus die doel van produsente wees om te 
verseker dat so `n groot as moontlik ‘n gedeelte van 
die lammers wat lewend gebore is oorleef tot speen. 
`n Kudde met `n lae SR dui daarop dat ‘n groot aantal 
lammers wat lewend gebore is nie oorleef het tot 
speen nie.

Aantal lammers gespeen
Aantal lammers lewend gebore x 100SR (%)  =

Aantal lammers dood
Aantal lammers lewend gebore x 100MR (%)  =

MORTALITEITSTEMPO

Mortaliteitstempo (MR – mortality rate) word 
gebruik om die proporsie lammers wat dood is voor 
speen uit te druk relatief tot die aantal lammers wat 
lewend gebore is. MR kan wissel van 0 tot 100% 
en dit moet dus die doel van produsente wees 
om MR so laag as moontlik te hou. ‘n Kudde met 
‘n hoë MR dui daarop dat ‘n groot aantal van die 
lammers wat lewend gebore is, nie oorleef het tot 
speenouderdom nie. MR kan ook bereken word vir 
spesifieke tydperke tussen geboorte en speen.

VOORBEELD

`n Produsent paar 700 ooie en 675 van die ooie is 
dragtig geskandeer met 1025 fetusse Seshonderd en 
sestig (660) van die ooie het gelam, 990 lammers is 
gebore en 920 lammers is gespeen.

Aantal ooie dragtig
Aantal ooie gepaar 

675
700 

1025
700 

Aantal fetusse geskandeer
Aantal ooie gepaar 

x 100

x 100

x 100

x 100

CRS (%)  =

CRS (%)  =

SP (%)  =

CRS (%)  =       96.4%

SP (%)  =         146.0%

SP (%)  =

660
700 

990
700 

920
700 

920
990 

70
990 

990
660 

Aantal ooie gelam
Aantal ooie gepaar 

Aantal lammers gebore
Aantal ooie gepaar 

Aantal lammers gespeen
Aantal ooie gepaar 

Aantal lammers gespeen
Aantal lammers lewend gebore 

Aantal lammers dood
Aantal lammers lewend gebore 

Aantal lammers gebore
Aantal ooie gelam 

x 100

x 100

x 100

x 100

x 100

x 100

x 100

x 100

x 100

x 100

CR (%)  =

LP (%)  =

WP (%)  =

SR (%)  =

MR (%)  =

Fec (%)  =

CR (%)  =       94.2%

LP (%)  =        141.0%

WP (%)  =        131.0%

SR (%)  =        92.9%

MR (%)  =        7.1%

Fec (%)  =        1.5 lammers/ooi

CR (%)  =

LP (%)  =

WP (%)  =

SR (%)  =

MR (%)  =

Fec (%)  =
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toekoms
(kinders & kleinkinders)

Telers van die

Daar is ‘n spreekwoord wat 
sê: ‘Appeltjie val nie vêr van 

die boom af nie.’ Hierdie foto 
van Dries en sy kleinseun Dries Jnr 

(1jr) is ‘n baie goeie voorbeeld hiervan. 
Hierdie is Klein Dries se eerste Winter 

Veiling van Kasteel Dorpers en Witdorpers wat 
hy bygewoon het in Kimberley. Dries se eerste 

woord was ‘mêh’ en hy is op sy gelukkigste in die 
skaapkraal saam met sy Oupa. Hy het groot skoene om 

vol te staan as hy in sy Oupa se voetspore moet volg, maar 
om tussen die skape te wees en te boer is verseker al wat hy wil 

doen.
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Tromp Cilliers WitDorper Stoet, Putterskraal, 
Lainsburg. Wat maak jy as jy warm kry?
Tydens die bymekaarmaak van  uier-ooie sodat  
hulle nader aan die huis kan kom lam a.g.v. 
ongediertes, het die dag lank en warm geraak 
vir Pedré Cilliers (hier 2jaar) van die Plaas 
Putterskraal in die Moordenaarskaroo. Hy het 
besluit om af te koel in die krip terwyl hy vir 
sy pa (Tromp Cilliers) wag. Pedré is ‘n kranige 
boertjie en wil net heeldag buite tussen 
die skape wees. Hy wil ook eendag  met 
witdorpers boer soos sy pa Tromp Cilliers en 
Oupa Peet Cilliers.

JC vd Berg en sy seun  JC Jnr, (8 maande) op die 
plaas Lemoenfontein, tuiste van Deko Dorperstoet. 
Hier word hulle sommer kleintyd al touwys gemaak 
en aan die skape blootgestel.

Tiegerpoort Dorperstoet van Hannes van Staden, het 
sy eie twee handlangers wat graag help as daar ‘n 
hanslam  of twee op die werf is. Regs is Elenah (3 jaar) 
met haar hanslam en links is boetie Marthinus (4 
jaar), sterk besig om seker die maak die lammertjies 
se magies is propvol melk! Hulle boer op die plaas 
Tiegerpoort,  Pretoria Oos.

Hier op  Kalkfontein in die Steynsburg Distrik sal jy Aletta Blom (11 jaar), 
dogter van Abraham en Mariska Blom, kry waar sy besig is om haar Pa 
hand te gee met die skape, sy is mal oor die boerdery en het haar eie 
klompie hanslammers wat haar verantwoordelikheid is.
Sy klim sommer maklik op haar perd en help die skape aanjaag kraal toe.
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Hier is Jochemis (10 jaar) besig om vir Pa Abraham 

te help met die inenting van die lammers. Enigiets 

wat geklim kan word, word gery!  Jochemis met 

Frekie die kalf, besig om die ganse en skape uit ‘n 

ander oogpunt  te beskou!.

Larry Snyders  van Larry Snyders Witdorpers,  boer op die plaas 
Vooruitsig naby Kathu  in die Noord-Kaap.

Hier word jy van kleins af geleer hoe die skape moet staan om aan  
skoue deel te neem, oor ‘n paar jaar sal ons die manne in die skouring 
op Bloemfontein sien het Larry ons verseker!

Van Links na regs is ouboet Keanan Abrahams (5 jaar), Bengy Snyders (4 
jaar)  en kleinboet Chad Abrahams (3jaar)

Klein Bengy Snyders hier druk besig om te onderhandel met die lam om 
stil te staan vir die foto! Hier was Bengy maar twee 
jaar tydens die neem van die foto’s!

Soos wie lyk die klein mannetjie? Uitgeknip sy Pa 
Larry Snyders!

Tyd om reg te maak om die skape te was vir die skou. 
Shana Stassen (15 jaar) geniet dit vreeslik baie om met die 
skape te werk en om  hulle voor te brei en ook self te skou. 
Hier gee Ma Denise Stassen en Batya (11 jaar) hand met die skeer. Hier 
doen die hele familie alles saam rondom hul skape.

So word die skape aangejaag 
by Henk en Denise Stassen van 
Stassen Projects
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Hierdie jong rammetjie is 2 jaar oud en sy naam is Hugo van 

Sittert, sy Ma Marilize Hugo van Sittert moet haar storie ken 

om by te bly, as hy ‘n skaap sien dan hol hy na hulle toe, hier 

kuier hulle by hul plaas oupa en -ouma Pilla en Madalene 

Buys. Die Foto saam Pilla is geneem met die 2018 Upington 

Internasionale veiling .

Hendrik  en Emjee Greeff (12 Jaar oud en ‘n tweeling) 
van Henk Greeff Witdorpers, boer op die  plaas 
Geyerspan in die Koster distrik. Hulle gaan skool in 
Sannieshof en  neem ook graag  deel aan jeugskoue en  
vir die laaste twee jaar  is hulle deel van die NoordWes 
jeugspan.

Victor & Lottie Kruger (van die Plaas Wienan  in die 
Mafikeng distrik)  se klein dogter Amaris (2 jaar) is 
vreeslik opgewonde om saam Oupa by sy skape te wees.

Nadat daar ‘n inbraak by André Nieuwenhuis was is klein Milan (2 jaar) 
se stootwaentjie gesteel. Sy wou bitter graag saam Pa skape toe gaan 
en op ‘n stadium het die klein lyfie moeg geraak en Pa André moes ‘n 
plan maak sodat sy bietjie kon rus terwyl hy die skape klaar weeg. Soos 
hy dit noem moes hy bietjie “improvise” en siedaar word die kruiwa 
die heerlikste slaap plek. 10 hoera’s vir ‘n boer wat ‘n plan kan maak!
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In die Dorperras is daar ‘n teler wat baie 
suksesvol oor die laaste paar jare is:

Mickey Phillips
In gesprek met

Vir die voortbestaan en groei van enige ras het jy leier telers op stoet 

en kommersiële vlak nodig. Hierdie telers moet ‘n duidelike visie hê oor 

waarheen die ras op pad is en die verwagtinge en die behoeftes wat 

telers en boere aan die ras stel duidelik besef.  Die sukses van enige 

ras is die mate waaraan die ras voldoen aan die vereistes wat telers, 

kommersiële boere en verbruikers stel.

- ATTIE WESTRAAD



Ek oorweeg dit al baie jare om ‘n artikel oor  Mickey 
Phillips te skryf, maar daar was net nooit tyd nie 
of die tydsberekening was net nooit heeltemal reg 
nie. Nadat ek die afgelope jaar se veilingsuitslae 
deurgekyk het,  besef ek dat ek die gesprek met 
Mickey Phillips nie langer kan uitstel nie.

Gewapen met 3 bladsye se vrae (ek het beslis hulp 
gehad met die vrae) gaan kuier ek op die plaas 
Heathfield in die Tarkastad omgewing.

Ek was gereed om dadelik met die vrae te begin, maar 
Mickey vertel ons eers van sy dae in die Weermag 
(32 Bataljon) en hoe hy in daardie tyd geleer het om 
besluite te maak en dat jy dan die besluite deurvoer.    

Teling is in hulle bloed. Sy ouma het destyds die 
“wheaten lace fowl” geteel, patenteer en alle 
kompetisies, skoue en proewe (prestasie meting) 
met haar hoenders oorheers. Mickey verduidelik 
dat meeste van die bestaande geboue op die 
plaas destyds gebou was om die hoenders te 
akkommodeer. Sy oupa  het met “English Game 
Bantam’s” begin teel en hy het  baie skoue gewen. Sy 
oupa het ook Pointer honde met groot sukses geteel 
en menigte goue medaljes (gemaak van suiwer goud 
in daardie dae) gewen.

Mickey se pa was ‘n Merino  boer en hulle het in 
daardie dae vleisrasramme op hul tweede seleksie 
merino ooie gesit om basterlammers te teel. Hulle het 
verskeie rasse (Suffolk, Hampshire en Dorset ramme) 
probeer. Die Dorset ramme se lammers het die beste 
gevaar van al die rasse, maar sy pa het toe besluit 
om Dorpers ook te probeer op sy tweede seleksie  
Merino ooie. Sovêr hy kan onthou het sy pa toe ‘n 

paar Dorper ramme by Rodney Rayner gekoop. 
Alhoewel die Dorperkruislammers op die veld groot 
gemaak is en die Dorsetkruislammers op lande 
geloop het, het die Dorperkruislammers vinniger en 
beter gegroei as die Dorsetkruisings. Dit is waar hul 
liefde vir die Dorpers begin het.

As ‘n dier homself kan handhaaf op die veld en goed 
produseer, dan wil hy met so ras boer.

Vandag nog probeer Mickey die beste moontlike ram 
of bul vir sy kommersiële kuddes  (skape, bokke en 
beeste) koop. ‘n Swak dier eet net soveel as ‘n goeie 
dier”. Die eerste ding wat hulle op hul plaas gehad 
het, was ‘n skaal, want hulle weeg alles en hy glo 
vandag nog dat dit gewig is wat vir jou geld inbring. 
Hy het ook deur jare se ondervinding geleer dat ‘n 
lang lyf dier, met “finishing ability”, wat minimum 
kos kry (net kos vanaf die veld kry is nog beter), goeie 
lyfvet het,  die diere is wat die beste doen.     

Sy oom (wat ‘n Hereford teler was) het hom baie 
geleer en die meeste kennis wat hy vandag nog op 
sy Dorpers toepas, het hy by sy oom geleer. Mickey 
kan goed onthou dat hy by ‘n geleentheid Hereford 
bulle nodig gehad het, maar omdat hy net 4 van sy 
oom se bulle kon bekostig het hy ‘n goedkoper vyfde 
bul by ‘n ander teler gekoop. Die vyfde bul was nie 
so goed soos die 4 bulle wat hy by sy oom gekoop 
het nie. Hy het al sy koeie afsonderlik gepaar met 
die onderskeie vyf bulle. Nadat die kalwers van die 
onderskeie 5 bulle geweeg was, het die swakker bul 
se kalwers 30kg ligter geweeg as die kalwers van die 
4 beter bulle. “That cheap bull became my most 
expensive bull” en hy sal die les vir die res van sy 
lewe onthou. 

Die volgende ding wat Mickey sê tref my so, dat ek 
besluit om dit net so in die artikel aan te haal, 

alhoewel die effe “harde woorde”  moontlik 
een of twee mense gaan ontstel:  

“I tell my kids, when you buy something 
decent, you are sad only one day, the 
day that you bought it, because you 

know you k@ked en betaal, maar 
die res van die tyd as jy hom daar 
sien staan, you are happy. When 
you buy a k@k thing, you only 

happy that day when you paid little 
money, but when you see that k#k 

thing there every day for the rest of 
it’s life, you are f!*&#ing sad”! 
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if you were a wealthy person, kon jy nooit hul top 
genetika koop nie. Mickey sê dit was nie maklik om 
te kom waar hy vandag is nie, dit was deur 40 jaar se 
duur skoolgeld te betaal. 

Hy het homself belowe, dat as hy ooit suksesvol raak 
in die Dorperbedryf, hy sy beste genetika met ander 
telers sal deel, sodat jong en nuwe telers nie ook 
dieselfde skoolgeld betaal wat hy moes betaal nie.      

I eventually got my break when, the then manager 
of oom Albie van Niekerk, Tommy Moolman (now 
the CEO of Tomis Group) arrived late for a sale and 
the Society’s rules prevented him from selling oom 
Albie’s Dorpers, because he did not offload his 
Dorpers for the sale in time. Daar was een baie mooi 
ram waarin Mickey belanggestel het en oom Albie 
het gesê Mickey kan die ram kom koop na afloop van 
die veiling. Hy onthou dat hy R5000 vir die ram betaal 
het. In daardie tyd het hulle maar R120 vir ‘n skaap 
gekry, dus was dit vir hom ‘baie geld om vir ‘n ram te 
betaal. Skielik het hulle begin om beter Dorpers te 
teel. Mickey sê dat hy nooit enige ander aspirasies 
gehad het as net om ‘n goeie teler te wees nie. Hy 
onthou die politiek in die bedryf en hoe swaar dit 
was vir hom om aan te hou met sy Dorpers. Die 
enigste ding wat hom laat bly het by die genootskap, 
was, omdat hy nie andersins embrio’s kon uitvoer as 
nie-lid van die genootskap. Hy is bly dat die meeste 
politiek iets van die verlede is.

Voor sy pa se dood (sy pa het kanker gehad), het sy 
pa hom geroep en gesê hy moet na sy pa se dood  
aangaan met die Dorpers, omdat sy broers nooit 
sóós hy by die Dorpers betrokke was nie.

Mickey wou egter nie gehad het sy broers moet sê hy 
is suksesvol met Dorpers, omdat hy die Dorperstoet 
geërf het  nie. Hy het toe (27 jaar terug) besluit om 
die Dorperstoet te verkoop......... Nog nooit in die 
hele gesprek met Mickey Phillips ervaar ek sy passie 
vir Dorpers toe ek sien hoe dit hom vandag nog raak 
om te sê “what a  sad day that was”, die dag wat hy 
die stoet verkoop het nie.

Mickey kon net bekostig om 10 van se eie stoet se 
ooie terug te koop op hul uitverkoping. Met die geld 
wat hy gemaak het op sy uitverkoping, besluit hy toe 
om die land se top telers te besoek en die mooiste 
ooie in die land te gaan aankoop. Hy kon egter nie 
iets te koop kry wat inpas by die Dorper wat hy graag 
wou teel nie.  

Dit was in dieselfde tyd wat Dr. Adrian Veitch (vanaf 
Australië) en 10 telers vanaf Suid-Afrika begin het 

Volgens Mickey het sy oom het die Hereford ras 
heeltemal verander. Die mense was in daardie tyd nie 
so ingenome met sy idees nie, maar vandag is almal 
dankbaar vir die verandering wat sy oom teweeg 
gebring het. Sy oom het met 14 verskillende koeie 
uit 14 verskillende families (bloedlyne) sy Hereford 
stoet begin teel. In die dae wat sy oom op die kruin 
van die Hereford stoetbedryf was tot en met vandag, 
is daar slegs 1 van die oorspronklike 14 Hereford 
families oor. Die ander 13 is deur jare se seleksie 
uitgeskot, omdat hul nageslag nie goed genoeg was 
nie en  nie presteer het soos die ander nie. Mickey 
het baie hieruit geleer en hy sê as daar iets is wat hy 
vir graag vir almal wil leer uit sy ondervinding, is dit 
lynteling. “JY MOET JOU GENETIKA VASMAAK”. Dit 
beteken egter nie dat jy moet inteel nie.

Mickey gaan haal ‘n glas en verduidelik dat teling 
soos die water in die glas is, “you want the water to 
be clear”. Every time you bring in outside stuff, you 
make the water dirty (murky). Telers kan ook nie te 
lank die water te skoon hou nie (alhoewel jy graag 
sou wou), want uiteindelik gaan jy inteel. Dus moet 
jy van tyd tot tyd ander gene in jou stoet inbring.

Mickey het ‘n tyd gelede besluit om sy beste diere 
te verkoop. As jong man moes hy male sonder tal 
ervaar dat telers eerder bereid was om ‘n ram te slag 
as om die genetika aan ander telers beskikbaar te 
stel. Hy het sy beste genetika aan telers in Suid-Afrika 
en ander lande  verkoop en wil hê alle telers plaaslik 
en oorsee moet goeie Dorpers teel. As Dorpers nie 
ander rasse uitpresteer nie, sal  niemand met Dopers 
wil boer nie en dan sit ons met ‘n ras wat niemand 
mee wil boer nie; wie gaan dan ons genetika koop?

DIE GESKIEDENIS

Die Phillips familie  het aanvanklik Merino x Dorper 
ramme by Oom Rodney Rayner se buurman gekoop, 
wat hulle op hul tweede seleksie ooie gebruik 
het om slaglammers te teel. Uiteindelik het hulle 
Dorperramme by oom Rodney begin koop. Die 
beginjare was nie maklike jare nie. “When we started, 
you can go ask all the  breeders (guys like John Dell 
and Leroy Phillips will remember); in Bloemfontein 
they use to have pens that they referred to as 
“varkhokke”. We used to fill those “varkhokke” 
with all the culls in the beginning, because we did 
not have good animals, but eventually we started 
learning and we got better.

Mickey also recalls that 40 years ago there were two 
breeders that dominated the Dorper industry. Even 



51D O R P E R  N e w s  2 0 2 0

Hoekom is jy so suksesvol oor die laaste 
paar jare?
The simple things like being honest and truthful 
are important if you want to be successful. I prefer 
my sheep to do the talking and if that is one of the 
reasons why I’ve been fortunate with success, then 
I am very happy. 

Wat het verander aan jou teelbeleid?
Sewe en Twintig jaar gelede het ek besluit om my 
beste genetika te vermeerder deur embrio’s te spoel 
van my top diere en ek doen dit vandag nog. Dertien 
jaar gelede het Andy Miller (afslaer) na my gekom en 
gesê dat hy die veiling van Phillip Barnard (bekende 
Angus teler) hanteer. Phillip spoel sy beste koeie en 
hy verkoop al sy 6 jarige koeie of dit nou SA Kampioen 
was of sy beste teeldiere. Mickey het besef dat hy 
nie in die tradisionele Dorpergebied boer nie en om 
iemand vanaf Upington of Pretoria te oortuig om na sy 
veiling in Tarkastad te kom, sal hy sy beste diere moet 

om embrio’s (van verskeie skaaprasse) te spoel te 
Colesberg. 

Die nuwe tegnologie (embrio’s spoel van skape) was 
die geleentheid vir Mickey om die 10 ooie wat hy 
oorgehou het uit sy stoet te vermeerder.

Mickey het ‘n onder andere ‘n ram met die naam 
Shorty (vet tipe ram) gebruik om embrio’s van die 10 
ooie te spoel. Dit is daar wat hy gesien en besef het 
dat die lammers van ramme met goeie lyfvet baie 
beter gedoen het as die lammers vanaf die droëer 
tipe ramme.

Die rigting (goeie lyfvet) waarin hy besluit het om 
in te slaan, was teenstrydig met die droëer tipe 
ramme wat in daardie tyd aan die orde van die dag 
was en goed gedoen het by skoue en veilings. Hy het 
egter vir homself gesê dat hy eerder bereid is om ‘n 
kuddeboer te raak as niemand sy tipe skape wil koop 
nie, maar hy sal skape met goeie lyfvet teel. 

Hy verwys na sy Dorpers van baie jare terug as “old 
model Dorpers” wat meer platsydig was en in die 
swakste veld op hul plaas geloop het. Dieselfde “old 
model Dorpers” het egter beter presteer as hul 
Merino’s (wat op die beste veld geloop het) 
in droë jare omdat hulle lyfvet reg was. ‘n 
Skaap en  enige dier moet ‘n lang lyf en 
nek hê, diepte hê en goeie lyfvet, want 
dit is die tipe diere wat vir hom oor 
die jare gewys het die swaarste 
weeg, in teenstelling met droëer 
tipe diere. Mickey dink nie vir een 
oomblik dat net sy Dorpers die 
regte Dorpers is nie, maar hy sal 
aanhou probeer om Dorpers meer 
funksioneel te maak. 

Nege jaar gelede het Ashley Phillips met ‘n Wit 
Dorperstoet begin. Nadat Mickey en Ashley slegs 
3 ooie uit die bestaande Witdorperstoet gekies 
het om Ashley se Witdorperstoet mee op te bou, 
het Mickey vir Ashley gesê dat dit hom 10 jaar sal 
neem om Wit Dorperstoet te kry waar hulle dink, 
die Witdorpers moet wees en hulle moet lyk.

Beide Ashley en Mickey is opgewonde oor die 
toekoms van die Witdorperstoet.    

Nota: Ek wens dat ek nog ure na Mickey kan sit 
en luister, omdat mens die heeltyd bewus is van 
sy passie vir die Dorperras, maar ek het ‘n lang 
lys vrae saamgebring en wil graag sy antwoorde 
daarop hoor.
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Hoeveel word jou seleksie op die stadium 
beïnvloed deur genotipe, fenotipe, prestasie 
syfers en produksie eienskappe?
Mickey laat nie toe dat enigiets hom beïnvloed 
(genotipe, prestasie ens.) wanneer hy die eerste keer 
selekteer nie. Hy maak staat op sy oog en sy oog bly 
vir hom die belangrikste maatstaf as dit by seleksie 
kom. Wanneer hy klaar die lammers geselekteer het, 
sal hy gaan kyk wie die lam se ma en pa is en wat hul 
prestasiesyfers is.

Mickey is baie ten gunste van prestasiemeting, maar 
die rede waarom hy nie dit gebruik voor hy met die 
oog selekteer het nie is, omdat hy nie wil hê ‘n lam 
moet hom beïnvloed net, omdat sy pa of ma dalk 
‘n vorige kampioen was nie. Mickey glo jy moet nie 
net prestasiesyfers gebruik om diere te verkoop nie. 
Prestasiesyfers  moet ‘n hulpmiddel vir jouself  op 
die plaas wees.

verkoop. Hoe kan jy verwag van mense om vêr te 
ry na jou veiling om diere te kom koop wat jy self 
nie wil hê nie. Daarom het hy al sy 4 jaar oue ooie 
op sy veilings begin verkoop, maak nie saak of dit ‘n 
kampioenooi was nie en of hy haar self nog langer 
sou wou gebruik nie. 

Die meeste telers verkoop die ooie en ramme wat 
hulle nie wil hou nie, terwyl hy besluit het om sy 
beste ooie te verkoop. 

Mickey verduidelik die volgende scenario: As teler A 
100 jongooie het en 70 vir homself hou en die 30 
wat hy nie wil hê nie verkoop, verkoop hy dus vanaf 
sy 71ste tot 100ste beste ooi.

Teler B het ook 100 jongooie en hou slegs 20 ooie 
terug, wat hy spoel om die genetika vinnig te 
vermeerder en sodoende meer lammers aankry van 
die 20 jongooie as wat Teler A van sy 70 jongooie sou 
kry. Dus verkoop teler B vanaf sy 21ste beste ooie tot 
100ste beste ooi.

Kopers van Mickey se ooie het toegang tot enige 
van sy ramme se genetika, sodat hulle ook die 
geleentheid het om dieselfde lammers as hy 
kan teel.  

As ‘n teler nie sy beste genetika vroeg 
genoeg verkoop nie, gaan hy sit met ‘n ooi 
wat hy moet laat slag, omdat niemand die 
ooi meer wil hê nie.

Mickey se teelbeleid is om sy beste 
genetika te vermenigvuldig. 

Seleksie ramme: Op watter 
ouderdom jou eerste seleksie?
Hy speen sy lammers op 3 maande, 
wanneer hy hulle inbring na ‘n 
voerkraal. Op 5 maande besluit hy 
watter ramme hy gaan hou en 
watter word geslag. Dit is dan 
ook op 5 maande wanneer die 
ramme teruggaan veld toe. Hy 
help die ramme wel op die veld 
met byvoeding en sal hulle elke 
2 maande deurgaan om te kyk 
watter ramme moet uitgeskot 
word. 

Mickey sê hy bring sy ramme 
3 maande voor ‘n klubveiling in 
om af te rond en 5 maande vir ‘n 
Nasionale veiling 
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al diere was waarmee kopers  nie tevrede was nie 
en dat daar soms foute insluip, want dit is menslik, 
maar hy maak seker dat elke koper uitsorteer word 
as daar enigsins ontevredenheid is met diere wat hy 
verkoop het.

Teling: Wanneer jy besluit om paring te 
doen, doen jy korreksie paring?
Die geluk by die ongeluk vir hom was dat hy destyds 
nie die geld gehad het om die indrukwekkende 
ramme (sommige met buitegewoon groot gatte) kon 
bekostig het nie, ander sou hy dalk ook op daardie wa 
gespring het. Die probleem met korrektiewe paring 
is dat jy dalk ‘n ram met ‘n indrukwekkende kop wil 
gebruik om koppe in jou kudde reg te maak, maar 
dan vind jy na die tyd uit dat alhoewel die koppe van 
die nageslag verbeter het, het die ram swak toplyne 
geteel .

Hy is dankbaar om nou in ‘n posisie te wees dat hy 
nie dikwels  korreksie paring hoef te doen nie.   

Hoe besluit jy watter ram om op watter ooi 
te gebruik?
Dit neem hom baie lank om te besluit watter ooie 
met watter ramme te paar. Hy het 40 jaar se in ligting 
om te oorweeg en hy ken die stamboom van elke ooi 
en ram in sy stoet. Dus is dit nie vir hom ‘n kwessie 
van kom ons sit die ram by die ooi en sien wat ons 
gaan kry nie (pulling a one arm bandit and see if you 
will strike it lucky). 

Predictability is vir hom belangrik en jy kan dit net hê 
as jy jou genetika vasgemaak het.

Sy genetika is vas geteel en daarom is die 
voorspelbaarheid van die nageslag baie hoog, wat 
parings en die keuse om watter ram op watter ooi te 
gebruik baie makliker maak.

Daar is steeds baie telers wat kampioenramme by 
een teler koop en kampioenooie by ‘n ander teler, 
“and still they breed nothing”. Again it’s like shooting 
to a target and trying to shoot a grouping, but you 
are using a shotgun. You might be lucky and get one 
in the bullseye, but there will be no prepotency. 
Mickey verkies die woord erfdwang, bo die Engelse 
eweknie (prepotency) , omdat dit so beskrywend is. 

Hoe belangrik is inteling/lynteling in jou 
keuse van paring?
Hy is deurentyd bewus van inteling en die 
data (Stamboek) wat hy kry, help hom dat die 
intelingkoëffisiënt van sy stoet  nie hoog raak 
nie. Die maklikste manier om te weet dat jou 

Wanneer hy klaar die beste lammers (die lammers 
wat aan sy kriteria voldoen) in die kraal selekteer 
het, vra hy vir sy werkers om hul  ma’s kraal toe te 
bring en dis die ooie wat hy dan spoel. Dié ooie het 
hulself reeds dus bewys deur die ma’s van die beste 
lammers te wees.

Mickey sal nooit ‘n ooi spoel as hy nie eers haar 
lammers gesien het nie. Hy spoel sy ooie 3 keer, 
waarna hulle eers weer lam, alvorens hy hulle vir ‘n 
tweede rondte spoel.   

Baie jare gelede toe hy begin het om Dorpers op 
veilings te verkoop, was hy gelukkig as hy 20% van sy 
ramme op ‘n veiling kon aanbied, omdat die ramme 
se kwaliteit net nie goed genoeg was nie. Deur jare 
se seleksiebeleid verkoop hy vandag tot 97% van sy 
aanwas.

Vroulik: Op watter ouderdom besluit jy oor 
jou ooilammers wat jy hou of verkoop? 
Hy sal sy ooilammers op 5 maande uitkies en die ooie 
wat nie voldoen aan sy standaard nie, word dadelik 
geslag. As die ooilammers 7 maande oud is, besluit 
hy watter ooie hy hou en watter verkoop word. Hy 
bied 12 maande oue dragtige ooilammers op veilings 
aan.

Mickey het op ‘n vroeë ouderdom by Pierre van 
Niekerk geleer dat vroulike dier moet vroulik wees 
en ‘n manlike dier moet ‘n goeie kop hê anders sal 
hulle nooit kan teel nie. Jy kan ‘n bul hê met ‘n lyf 
soos ‘n renoster, maar ‘n kop soos ‘n os nie. Die bul 
sal nooit goeie diere teel nie. Dit is vir hom soos om 
‘n groepering met ‘n haelgeweer te probeer skiet.

Mickey erken dat hy nie aan die begin die “prentjie” 
van tipe ram of ooi kon sien nie. Sy oog was dus nie 
altyd so goed soos wat dit vandag is nie, dit kom met 
jare se oefening. Sy motto was destyds soos dit nog 
vandag is: “if you can do it, so can I”. 

Watter inligting gebruik jy: teelwaarde 
van die moeder, laminterval, gemak van 
reproduksie, geno- en fenotipe en die 
funksies van die lam?
Mickey is gelukkig in die sin dat al sy diere waarmee 
hy vandag teel, al “tried and tested is”, daarom 
hoef hy nie so swaar te leun op prestasiedata nie. 
Prestasiedata is ‘n baie goeie hulpmiddel, maar dit 
is belangrik om diere te gebruik wat hulself alreeds 
bewys het.

Elke skaap wat sy plaas verlaat, neem die Mickey 
Phillips naam saam met hom. Hy erken dat daar 
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homself asook vir Ben is. Hy wys my daarop dat Ben 
die jaar by 2 van die 3 Nasionale veilings  eerste 
verkoop (hoogste gemiddeld vir sy ramme gekry die 
vorige jaar) en dat dit vir hom lekker is dat ander 
telers goed doen.

Mickey sal nie sommer diere in sy stoet inbring wat 
nie reeds 50% van sy bloed het nie.   

Baie telers in die Dorperbedryf het nie stambome 
nie, omdat hulle nie rekord hou nie. Jy kry ook telers 
wat stambome fabriseer, sodat die ram ‘n “goeie” pa 
of ma het. Al wat diesulke telers doen is om hulself 
te bluf.

Dit kan ‘n probleem raak om - nuwe genetika 
tot jou stoet toe te voeg. Hoe hanteer jy 
hierdie situasie?
Ons leef nie lank genoeg om foute reg te maak met 
verkeerde genetika wat ons in ons stoete inbring 
nie. As jy ‘n verkeerde ram in jou stoet inbring en jy 
gebruik daardie ram 1 keer op jou ooie, sal dit jou 7 
jaar neem om daardie foute reg te maak en 14 jaar 
as jy die verkeerde ram twee maal gebruik het.

Hy hou van lyfvet en sal slegs diere met goeie 
lyfvet in sy stoet inbring. Mickey glo dat al die 
goeie eienskappe waarvoor die Dorper bekend 
is, soos gehardheid, aanpasbaarheid en goeie 
moedereienskappe alles te doen het met die feit dat 
Dorpers goeie lyfvet moet hê.

Raad aan telers: Die belangrikheid van 
positiewe advertensie word nog deur baie 
telers onderskat.  Jou ondervinding? Jou 
advertensie doen baie goed in SA en in die 
buiteland. 
Dorpertelers het nog baie om te leer as dit kom by 
adverteer. As ander rasse SAMIC se karkaskompetisie 
soveel jare agtermekaar gewen het as die Dorpers, 
sou hulle dit baie meer bemark het as wat die 
Dorpers doen.

Hy is self nie goed met adverteer nie, maar Ashley 
verstaan die belangrikheid van positiewe advertensie 
baie goed. Dit is ‘n voorreg dat pa en seun kan 
saam boer en Ashley  het ‘n  nuwe dimensie na hul 
besigheid gebring. Dit is vir hom lekker dat Ashley so 
groot in aanvraag is om veral telers in die buiteland 
te help met hul Dorpers. Hy glo dat Ashley nog groot 
spore in die Dorperbedryf gaan trap, omdat hy ‘n 
goeie ambassadeur vir die Dorperras is.

intelingkoëffisiënt te hoog raak is dat jy grootte en 
vrugbaarheid verloor.    

Hoe ‘n groot rol speel prestasietoetsing in 
jou paringseleksie?
Prestasietoetsing speel definitief ‘n rol in sy 
paringseleksie. Die diere wat hy paar is net sy top 
diere wat hulself reeds bewys het en daarom 
leun hy swaer op sy oog om diere te selekteer. 
Prestasietoetsing is ‘n baie goeie hulpmiddel en hy 
sal dit altyd promoveer as iets wat jy op jou plaas 
moet gebruik, veral as jy slegs natuurlike paring 
doen en nie net jou top  diere spoel, wat hulself al 
herhaaldelik bewys het nie.  

Die teelvermoë gebaseer op die nageslag 
van ‘n ooi bepaal dit of jy die ooi in dieselfde 
genetiese lyn sal paar?
Definitief sal hy dit doen. As hy goeie lammers van 
ooi “A”  aangekry het wat byvoorbeeld met die ram 
“Red Bull” gepaar is, sal hy dieselfde ooi weer met 
Red Bull paar.  

Tegnologie: Hoe sterk gebruik jy nuwe 
tegnologie in jou paringsmetodes? 
Embriospoelings, laparoskopie, KI?
Hy gebruik al bogenoemde tegnologie. Tegnologie 
het hom gehelp om sy beste genetika vinnig te 
vermeerder. Wanneer hy sy 4 jarige ooie verkoop, 
het hy  reeds embrio’s van hulle en die bewys 
van hoe hulle teel is reeds op sy plaas in die vorm 
van lammers. Die koper wat die ooie koop het die 
geleentheid om presies dieselfde lammers aan te kry 
deur van sy ramme se saad gebruik te maak en met 
behulp van tegnologie kan hulle ook hul top genetika 
vinnig vermeerder.  

Wat was die invloed van tegnologie op jou 
sukses?
Everything!

Met die sterk invloed van sekere ramme 
kan jou genetiese variasie baie verklein.  
Wat doen jy om seker te maak dat jou 
inteelkwosiënt nie te hoog raak nie? 
Mickey het gehou van die tipe Dorpers wat Ben van 
der Westhuyzen teel en daarom werk hy en Ben van 
der Westhuyzen al ‘n tyd saam en dit help dat sy 
genetiese variasie nie te klein raak nie, maar ook dat 
“die  helder glas water nie te vuil raak nie” 

Hy glo dat die tussenwerking tot voordeel van 
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Hy probeer ‘n groter tipe Dorper te teel wat in 
balans is. Daar bestaan ‘n persepsie dat mens met 
‘n klein tipe skaap moet boer, veral in die Noord 
Kaap. Hy vertel die storie van Jan Bredenhann van 
Namibië wat jaarliks soveel as 500 ramme vanaf sy 
plaas verkoop. Jan het die verskeie groot ramme by 
hom en Leroy Phillips gekoop. Een jaar het Jan hom 
oortuig om ramme na die Keetmanshoop veiling te 
bring. Voor die veiling het ‘n jong boer na Mickey 
gekom en gesê “oom ek hou van jou skaap, maar 
hulle is net te groot vir Namibië”. Mickey het vir die 
jongman gesê dis regtig jammer, alhoewel hy graag 
vir hom wou sê, probeer net een keer so groot ram 
en sien wat gebeur. Jan Bredenhann het daardie dag 
al Mickey se groot ramme gekoop.........

Mickey die laaste vraag is vanaf ‘n teler wat gehoor 
het ek gaan jou besoek en hy wou graag hê ek moet 
jou die volgende vraag vrae:

“Mickey kom ons haal syfers uit die mix uit. 
Ons het klaar diere uitgehaal wat prulle is. 
Watter eienskappe soek Mickey SPESIFIEK? 
Ons almal kyk na koppe, Lyflengte, 
bedekking, natheid ens. Ek vra die stockman 
om die vraag te antwoord?”
Mickey sê dit is die hele prentjie, maar ‘n ram moet 
dik bene hê en ‘n goeie kop.

As twee ramme dieselfde lyk sal hy altyd die een  
met die beter kop verkies. Ooie moet goeie koppe 
hê, maar sy moet vroulik wees.

Terwyl ek terugry huis toe dink ek terug aan die 6 
ure wat ek by Mickey en Ashley spandeer het. Dit 
voel of ek ongelooflik baie geleer het oor teling en 
net so bietjie geleer het van Mickey die persoon. Dan 
glimlag ek, want my hoop was dat diegene wat die 
artikel lees, soos ek sal baat vind by Mickey se uitkyk 
oor teling......  dit is waaroor die artikel gaan, dit gaan 
nie oor ‘n persoon nie.

Dankie Mickey, Vanessa, Ashley, Brent en Lauren vir 
jul gasvryheid. 

Naverkoop diens: Dit word deur baie telers 
geïgnoreer.   Jou ondervinding?
Maak seker dat jy elke koper uitsorteer as daar 
agterna ‘n probleem met ‘n ram of ooi is wat hulle 
by jou gekoop het. Kopers sal met vertroue by jou 
koop as hulle weet dat jy enige probleme wat mag 
opduik uitsorteer. 

Doen jy opvolgbesoeke en navrae?
Mickey erken dat dit een van die dinge is, waaraan 
hy moet werk en baie meer sal wil doen.

Hoe sien jy die toekoms van die Dorper in 
SA?  Buiteland? 
Een van ALTA Genetics (grootste verskaffer van 
genetika ter wêreld) se verteenwoordigers, het 
hom ‘n tyd gelede besoek en aan hom genoem dat 
die Dorperras die ras is wat die vinnigste groei  ter 
wêreld. 

Mickey se missie is deesdae om die protokol na 
ander lande weer oop te kry vir die uitvoer van 
Dorpergenetika.

Hy glo vas dat as hy goed doen en niemand anders 
doen goed nie, is dit nie volhoubaar nie en daarom 
wil hy hê almal moet goed doen met hul Dorpers. 
Hy is bly saam met diegene wat goed doen en gee 
nie om as ander beter as hy doen nie, inteendeel dit 
motiveer hom om harder te werk.

Daar is ‘n groot toekoms vir die Dorper is die 
buiteland. In lande soos Swede praat mense van 
Dorpermania. Almal wil met ons ras boer, omdat dit 
so goed doen.

As jy met die regte Dorper in Suid Afrika boer, 
m.a.w. ‘n Dorper wat voldoen aan die rasstandaard, 
funksioneel is, wat kan lam en goeie vetverspreiding 
het, is daar geen ander ras wat ‘n Dorper kan klop 
nie.    

Sonder ingeligte en positiewe visie van ons 
leiertelers is enige ras gedoem. Wat is jou 
visie vir die Dorperras?
Hy het van die begin af ‘n visie gehad om ‘n “growthy 
animal with a good head, good conformation, 
but most important an animal with good fat 
distribution” te teel.
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eerder boere kry, met 2 soorte benaderings tot die 
krisis (droogte), want verseker is dit ‘n krisis:

Jy kry die een tipe boer en hul is in die meerderheid, 
wat besluit ons gaan soos die ouer mense gesê het, 
net “asem inhou”. So boer voer sy diere net die 
minimum, tot wanneer die reën eendag kom (wat 
nie in ‘n mens se hande is nie).

Dan kry jy die tweede tipe boer wat die hele situasie 
(droogte) as ‘n uitdaging beskou, want hy moet.  Hy 
benader die droogte deur sy diere intensief  te voer, 
sodat hul in produksie kan bly, want daar is ‘n spul  

Smarte, ellendes, vrektes en weste winde wat stof 
rondjaag oor die droë vlaktes.

Bogenoemde is wat deur my gedagtes gaan as ek 
aan droogtes dink.

Dit is vir my sinoniem met droogtes. Dit is iets wat 
ons, nou al na 7 jaar, amper as ‘n normaal beskou 
en ervaar.

Ek dink baie oor die dinge en probeer verstaan hoe 
die mens, die boer, dit moet benader.  Ek self wat 
‘n boer is in die Noordwestelike dele van die Karoo, 
het in die tyd gesien dat jy 2 soorte mense, of dan 

Smarte, ellendes, 

vrektes en weste winde 

wat stof rondjaag oor 

die droë vlaktes.

DROOGTES
bring nuwe planne
– RIAAN LE ROUX  (Kranskop Dorpers)



verantwoordelikhede wat nagekom moet word. 
“Nou is daar ook dadelik ‘n som wat moet werk, 
anders is jy na ‘n paar jaar bankrot gevoer”. 

In die eerste boer se geval, oftewel scenario, is dit 
‘n geval van “ons probeer net kop bo water hou” 
en “ons probeer net gelyk breek”.  U sien in die 
eerste boer se geval is daar nie plek vir uitbreiding 
of aanpassing nie, maar in die tweede tipe boer se 
geval is uitbreiding en aanpassing ‘n gegewe, anders 
gaan jy dit nie maak nie.

‘n Sekere boekhouer van Bloemfontein het eendag 
die volgende gesê: “Al verskil tussen ‘n boer wat 
tydens ‘n droogte intensief voer en een wat net 
die diere aan die lewe hou is, die een wat intensief 
gevoer het, eindig net met ‘n jonger kudde op aan 
die einde van die droogte as die een wat die diere 
net aan die lewe gehou het.”  Ek sou ook wil byvoeg, 
“en met minder diere”.

“En met minder diere” beteken dat die boer wat net 
diere aan die lewe probeer hou het, vir ‘n tydperk 
weer sy kudde gaan moet opbou tot waar dit was 
voor die droogte. Dit skep ‘n geleentheid vir die boer 
wat intensief gevoer het, want hy kan diere verkoop 
in plaas daarvan om sy kudde te probeer opbou. 
Ooie is altyd hoog in aanvraag na ‘n droogte.  Jy 
moet net sorg dat jy ooilammers het; juis daarin lê 
die geleentheid.

Kom ek vertel wat met my gebeur het die afgelope 
7 jaar, en wat in die eerste plek bygedra het tot my 
besluit. 

Die droogte het ons vanaf 2012 – 2013 begin bekruip.  
Ons het ekstensief geboer soos al die ander boere, 
met ons kudde en stoet op die veld.  Die druk van 
ongediertes het ook in die tyd aansienlik toegeneem, 
wat meegebring het, dat ek in 2012 reeds ‘n paar 
jaar die lamhokstelsel gebruik het.  In 2014 het ek 
vanaf ‘n perd geval en my rug gebreek, terwyl ek met 
ongedierte beheer besig was. Dit het my genoop om 
my bestuur aan te pas.  

In 2014 het ons nog grond bygekoop, wat ons toe al 
2 jaar plus gehuur het en wat tot vandag nog droog 
lê.  Dit is so hartseer om te sien dat daar waar die 
gras eens kniehoogte gestaan en waai het, nou net 
rooi duine is.  Veldtoestande het baie verswak en in 
2015 het ons ‘n hidroponiese graskamer gebou wat 
600 diere per dag kan kos gee. Rondom 2016 het ons 
ook besluit om intensief op kraal te begin boer. Dit is 
dieselfde jaar wat my vrou weer begin skool gee het 
en ek moes alleen voort boer.
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As ek in detail moet vertel hoeveel aanpassings ek 
moes maak, sou ek baie bladsye vol kon skryf, maar 
laat ek dit sê:  Ek moes die afgelope 4 jaar boerdery 
gewys meer aanpassings maak, as wat ek in my hele 
boerdery loopbaan van 22 jaar moes maak. Daar 
was daagliks nuwe uitdagings wat oor jou pad kom 
en  skielik is dit nie meer net boer nie, dit het nou ‘n 
besigheid geword.

My hele infrastruktuur rondom die plaasopstal het 
verander. Ons moes ekstra store, krale ensovoorts 
bou om  graan en voer suksesvol te berg, want jy 
koop wanneer die prys laag is.  Arbeidskoste het 
meer as verdubbel en kontantvloei het kardinaal 
geraak. Dit alles moes gebeur in ‘n tyd waarin geld 
baie skaars was, maar ons het deurgedruk.

Die stelsel wat ek tans gebruik sien as volg daarna 
uit:

Ooie word in groepe opgedeel om geïnsemineer te 
word, sodat daar reg deur die jaar lammers is om te 
bemark. Per implikasie moes ons voorsorgmaatreëls 
tref dat pasgebore lammers kan oorleef tydens 
die koue winter nagte en ook tydens hoog somer, 
wanneer dit baie warm in ons area word, want 
ooie het nie nou net meer in die tradisionele meer 
gematigde temperature gelam nie. 

Roep kampies en die kruip voeding wat in pyp gesit 
word vir lammers, sodat net hul koppe daar kan in

Diere wat op kraal staan ontwikkel tekorte en die 
tekorte kan meestal net met die duurste produkte 
reggestel word. Diere wat op kraal staan, kry snaakse 
siektes (waarvan ek nooit eers sou droom ‘n Dorper 
kan kry nie). Met die intensiewe kraal stelsel het 
ek geleer ‘n skaap kan net tot by 50 tel.  As jy meer 
as 50 lammerooie in ‘n kampie sit, begin lammers 
weggaan van hul ma’s.

Kort voor die ooi moet lam, word sy in ‘n lamhok 
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Die volgende fout wat ek gemaak het, was om ooie 
met kos te snoep as hulle teruggaan veld toe, want 
dit is die enigste plek waar ek ‘n bietjie op voer kon 
spaar.  Groot fout, moet nooit op voer spaar nie.  
Toe ek op voer probeer spaar het, het ons minder 
meerlinge aangekry en meerlinge maak ‘n groot deel 
uit van die werkbaarheid van ‘n intensiewe stelsel. 
Die Mamre stelsel werk op ‘n 150% lampresentasie.  
As ek dit reg verstaan dan beteken dit in 2 jaar moet 
elke ooi 3 keer lam (enkeling).  Wel ek was aan die 
begin vêr van 150% lampresentasie af.  Ek het gou 
agterkom dat ooie aborteer in die veld, waar die 
toestande nie so gunstig is nie.

Die lys van siektes wat diere kry is  lank as hulle op 
kraal staan, maar ek sou sê die belangrikste, of die 
wat die seerste gemaak het in die afgelope paar jaar, 
was E. coli , blou-uier en klem-in-die-kaak. Tekorte 
kos baie geld om aan te vul en  jou parasietbeheer 
moet baie beter wees vergeleke met ekstensiewe 
toestande.  As jy in die Karoo boer, ken jy nie van die 
dinge nie, want die Karoo is ‘n gesonde wêreld.

Ek wil afsluit, ons sal ‘n ander dag oor die fisiese 
som praat, want dit is ‘n gesprek heel op sy eie, 
maar ek is terug by benadering.  Ek glo elke mens 
het ‘n rolmodel, iemand na wie jy opsien.  Ek ook.  
My rolmodel is Genl. Christiaan de Wet.  Die Engelse 
kon hom nooit vang nie. Hul keer hom op n stadium 
vas daar teen die Waterberge. Wel môre  as die dag 
breek dan het hulle hom.  Hulle telegrafeer ook 
solank dat De Wet in Britse hande geval het.  

Genl. De Wet in groot benoudheid vra ‘n Swart man 
wat hy daar raak loop.  “Gaan hier mense oor die 
berge.  “Nee”, kom die antwoord, “nog nooit het 
hier mense oor gegaan nie”. Genl. De Wet  vra: “En 
bobbejane?”. “Seker,  hulle bly daar in die kranse”, 
kom die antwoord.  Waarop De Wet omdraai na 
sy burgers, en sê: “Daar waar bobbejane oorgaan, 
daar sal ons, daar moet ons oor.”  Daarna het hy sy 
hoed afgehaal en sy hand op sy saalboom gesit en 
‘n kort gebed gedoen.  “God maak my tot die dood 
toe getrou.” En toe moes die Engelse koerante weer 
berig.  “De Wet escapes again.”

Nou ek wil vir ek u sê: “As ‘n saak moet. Dan sal hy 
sukses.  Die saak moet net.”  Dit is my leuse reg deur 
my lewe.

Ons moet deur die droogte.

geplaas en sy lam in haar lamhokkie.  Na 2 tot 3 
dae gaan sy vanaf die lamhok na ‘n roepkraaltjie, 
waar daar tot 8 ooie bymekaar is vir ongeveer 5 
dae.  Daarna gaan ooie na ‘n groter kampie wat 50 
ooie met hul eenlinge lammers akkommodeer en 
25 ooie as hulle tweeling lammer het. Die ooie en 
hul lammers bly vir 3 maande in die kampies en die 
lammers het vrye toegang tot lamkruippille in die 
volle 3 maande.  

Twee en ’n halwe maande nadat die ooie en hul 
lammers na die klein kampies gebring is, word die 
ooie gespons. As ek dan op 3 maande die lammers 
bemark, K.I ek die ooie terselfdertyd.  Ek het aan die 
begin ‘n fout gemaak deur die lammers af te speen, 
en vir nog 30 dae te voer.  Gou het ek gesien al wat ek 
reg kry is om die lammers net ‘n speen skok te gee. 
Op 3 maande slag die lammers tussen 17 – 19 kg uit. 
(Dis net ‘n Dorper wat ‘n mens dit regkry.)  Die ooie 
bly dan nog ‘n week op kraal waarna hul dan veld toe 
gaan vir 5 maande, en dan minder voer kry.

Lamhokke

Die hidroponiese gras word in bakke op trollies gekweek 
om arbeid te verminder
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Almal in Bosveldklub geledere stem saam, na die 
inperking  was ons omtrent moeg om by die huis 
te bly en mense was weer lus om bietjie te skou. 
Bosveld Dorperklub het sy lede belowe, as daar ‘n 
plan te make was sou hulle hom maak, maar skou 
wou ons skou. Warmbad was weer reg om die 
toonvenster van ons pragtige ras te wees. 

Met die hulp van die lewendehawe bemarkings 
maatskappy, Vleissentraal, wat goedgunstiglik hulle 
pragtige eerstewereldse fasiliteite aan ons beskikbaar 
gestel het, kon ons ‘n pragtige skou aanbied. 

Die nodige permitte is voor die tyd voor aansoek 
gedoen by die gesondheids departement. 
Omdat veilings en die lewendehawe bedryf as 
‘n noodsaaklike diens beskou word, kon ons die 
geleentheid wettiglik aanbied. Daar was natuurlik ‘n 
paar reels om na te kom maar die nodige reelings is 
getref. Bosveld is miskien na dese die enigste klub in 
die land met sy eie gesigmasker ontwerp. Die eerstes 
word binnekort vrygestel. 

Baie dankie aan ‘n span baie toegewyde  beoordelaars 
wat vir drie dae regtig hard moes werk om deur die 
klomp diere te kom.   

A special word of thanks to Ashley Phillips and his 
fiancé, Melissa, who under difficult circumstances 
travelled across four provinces all the way from 
Tarkastad, in the Eastern Cape, to get here to be our 

judge. You did a magnificent job Ash and Bosveld 
would really like to thank you for your unbelievable 
contribution to the overall success of our show and 
sale. Ashley used his natural ability to explain his 
placements with good effect and people learnt a lot 
through his judging and willingness to answer any 
questions. 

Bosveld is ook dankbaar dat ons die geleentheid 
kon bied vir twee aspirant kandidaat of leerling 
beoordelaars om hulle meelope hier by ons te kon 
doen onder inspekteurs, Phil Rawlins en Ashley 
Phillips. Dankie Phil en Ash dat julle bereid was om 
hulle te help. Victor Kruger en Charl Saunderson, ons 
weet nie wat het die twee inspekteurs oor julle werk 
gese nie, maar julle is albei met glimlagte hier weg, 
so dit moes goed gegaan het. Julle is albei  welkom  
hier in die Bosveld enige tyd en ons sien uit daarna 
om julle binnekort as volwaardige inspekteurs of 
beoordelaars hier te kan gebruik 

Die skou is suksesvol afgelê met die volgende 
kampioene aangewys: 

Junior Kampioen Dorperooi - Plenty Dorpers 
Reserwe Junior- Plenty Dorpers 
Senior Kampioen Dorper ooi- Sandputs 
Reserwe Senior Ooi- Plenty Dorpers 
Groot Kampioen ooi- Sandputs 
Reserwe Groot Kampioen- Plenty Dorpers 

Bosveld Dorperklub

Skou en Veiling
Warmbad 5-7 Augustus 2020 - RAYMOND READ
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Barkhuisen) en ook Q-pro Voere en Impala Slaghuis 
vir hulle borgskap van heerlike vleis.

Veiling: 

Daar word 31 Dorperramme, 111 Dorperooie 
aangebied en 8 Witdorperramme en 30 ooie 
ingeskryf. 

Omset beloop R755,750 en die verkoopspersentasie 
is 96%. 
Hoogste prys Dorper ram is R15000-Verkoper Kowie 
de Witt 
Hoogste prys Dorper ooi is R15000-Verkoper Kowie 
de Witt. 
Hoogste prys Witdorper ram-R17000 Verkoper 
Kowie de Witt 
Hoogste prys ooi- R6750-Verkoper- Sandputs. 

‘n Baie gesonde gemiddeld word gehandhaaf en 
daar is veral aanvraag vir goeie dorper stoetramme 
met die gemiddeld wat byna raak aan R11000. Ons 
is werklik gelukkig met die oplewing in ons bedryf! 

Ramme: 

Junior Kampioen- Kowie de Witt Dorpers 
Reserwe  Junior- Plenty Dorpers. 
Senior Kampioen ram- Plenty Dorpers 
Reserwe Senior-Kowie De Witt Dorpers 
Groot Kampioen Ram- Plenty Dorpers. 

By die Witdorpers was dit net Kowie de Witt wat 
ingeskryf het en het hy toe al die kampioene vertoon, 

 Congratulations to Larry Dietrich from Plenty 
Dorpers for achieving the most points on the show. 
Your continued support for our club and venue 
is highly appreciated! Thank you for consistently 
bringing beautiful sheep to our show.  

Dankie aan Kowie de Witt en Sandputs wat van die 
Noordkaap af gery het om hier te wees. Ons weet dis 
‘n lang ent en ons waardeer dit regtig dat julle vir ons 
skou en veiling sulke mooi diere gebring het! 

‘n Groot dankie aan al ons telers van Bosveld wat die 
skou meegemaak het. Al was jy net hier met een dier 
het jy Deelgeneem! Sonder julle kan ons klub nie 
bestaan nie! In moeilike tye en met nuwe uitdagings 
was dit wel moontlik om ‘n baie suksesvolle skou en 
veiling te kon aanbied. 

Laastens, dankie aan ons lojale borge wat 
ongelooflike bydraes gelewer het, beide finansieel 
en deur die skenk van produkte. Afrivet (Hesmarie 

Senior en Grootkampioenram van
Larry Dietrich van Plenty Dorpers

Ramlammers onder 45kg

Groot en Reserwe Groot kampioen ooie van
Larry Dietrich van Plenty Dorpers

Die Klub van die Jaar 2019 
was die Bosveld Dorperklub. 
Hier ontvang Fanie Gerber die 
prys namens die klub by Dries 
Wiese tydens die AJV 2019 te 
De Aar.

Klub van die Jaar



67D O R P E R  N e w s  2 0 2 0



68 D O R P E R  N u u s  2 0 2 0

UPINGTON 2020
RAMME

1 Ben van der Westhuyzen (leeudrift)
2 M.L. Phillips
3 ATKA Dorpers
4 Nooitgedacht
5 Ivor Phillips 
6 Philip Strauss
7 Jannie Visagie
8 I.F. Nel(860)
9 Albian
10 Ivor & Leroy Phillips
11 Leroy Phillips
12 JJ Esterhuizen
13 Ben van der Westhuyzen (Bo-dam)
14 ATKA Wit Dorpers
15 Ashley Phillips
16 Springduin
17 Leonard Du Raan (Wit)
18 Top “B”
19 De Witt Dorpers
20 Compion Wit Dorpers
21 RJ Cahi
22 Mickey Phillips
23 Compion Dorpers
24 Leroy Phillips & Son Dorpers
25 Nel Dorpers (1)
26 Kowie De Witt
27 Leonard Du Raan (Dorpers)
 
OOIE

1 Jannie Visagie
2 M.L. Phillips
3 ATKA Wit Dorpers
4 Springduin
5 JJ Esterhuizen
6 Mickey Phillips
7 Leroy Phillips & Son Dorpers
8 Ivor & Leroy Phillips
9 Leroy Phillips 
10 Albian
11 Nooitgedacht
12 Ivor & Leroy Phillips
13 Top “B”
14 Leonard Du Raan (Dorpers)
15 De Witt Dorpers 

BEAUFORT WES 2021 

1 M.L. Phillips
2 I.F. Nel (860)
3 Albian Dorpers
4 Ben vd Westhuyzen (Bo-dam)
5 Ben vd Westhuyzen (Leeudrift)
6 Gideon Vivier
7 Gideon  Vivier Dorpers
8 Nel Dorpers
9 Witgeschigt Dorpers
10 Ashley Phillips
11 G.J. Lötter
 
PRETORIA 2021
RAMME

1 M.L. Phillips
2 IF Nel (860)
3 Kowie De Witt
4 Ben van der Westhuyzen (Leeudrift)
5 Ashley Phillips
6 ATKA Dorpers
7 ATKA Wit Dorpers
8 G.J. Lötter
9 Compion Dorpers
10 Compion Wit Dorpers
11 De Witt Dorpers
 
OOIE

1 M.L. Phillips
2 Ben van der Westhuyzen (Leeudrift)
3 Kowie De Witt
4 Tiegerpoort Dorper stoet
5 ATKA Wit Dorpers
6 Mickey Phillips
7 De Witt Dorpers
8 ATKA Dorpers
9 J.C. Dorperstoet
10 Compion Dorpers
11 De Witt & Seuns Wit Dorpers
12 Compion Wit Dorpers
13 G.J. Lötter
14 Ashley Phillips
15 Chafra

2020-2021

STAANPLEKKE
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Bouwer van Rapoeli Wit Dorpers te Delareyville 
en Mr Jan Bester van Takalas Witdorper Stoet te 
Ottosdal. Wikus staan elke jaar gereed om skapies 
beskikbaar te stel en nie net gee Henk en Oom 
Jan skape nie, maar is en was hul eie kinders ook 
skoumanne. Die manne trap diep spore in Jeugskou.

Nadat  daar  toets geskryf is,  word die Was- en  
Voorbereidingsproses ge- evalueer. Ons swartkop en 
witdorpers wat deelneem in die Vleisskaap afdeling, 
word van kop tot tone gewas. Na so lekker was sessie 
is hulle spierwit, kloutjies is blink geskrop en neusies 
en oortjies vlekloos.  Met voorbereiding word al die 
te lang snorbaarde, ooghare en oorhare geknip en 
kloutjies word geolie, en dis nie sommer net van knip 
nie, jy moet weet wat jy knip en hoekom. Snorbaarde 
nie korter as 1cm nie, dis die voelers, ooghare nie 
korter as 1cm nie, dit keer stof en grassies uit die 
oë, hoefhaartjies word mooi kort geknip dit moet ‘n 
randjie vorm en bykloutjies word oopgeknip en so 
maak ons skape mooi vir skouklas.

Dan kom dag 2 en skou die manne en meisies hulle 
harte uit. Hulle is so netjies jy kan hulle deur ‘n ring 
trek, die skoustewels word net voor die ring aangetrek 
en is witter as wit, op geen ander geleentheid word 
DIE stewels gedra nie. Nou gee almal hulle mooiste 
glimlag, want dis mos lekker om te skou en ons moet 
die beoordelaar se oog vang met vriendelikheid en 
genot op ons gesiggies.

Die jaar was dit vir ons ‘n eer om twee formidabele 
dames as beoordelaars te hê en dan ook nog twee 

Van uit 10 provinsies kom die top skoumanne, in 
hul verskillende afdelings en ouderdomsgroepe, 
bymekaar om hulle diere te kom was en voor te 
berei vir hul skoumansklas. Vanjaar was daar 461 
deelnemers regoor die 15 afdelings wat bestaan uit:

Perde, Vleisbeeste, Melkbeeste, Wolskape, 
Vleisskape, Vleisbokke, Melkbokke, Veselbokke, 
Varke, Konyne, Pluimvee, Sierduiwe, Wedvlugduiwe, 
Kulinere Kuns en Suiwelbereiding.

Ouderdomsgroepe bestaan uit Junior  deelnemers 
wat tussen die ouderdom 7 – 10 jaar is, Juniors 
tussen 11 – 14 jaar en Seniors tussen 15 – 18jaar.

Die kampioenskap strek oor 3 dae waarvan dag 
1 gebruik word om die kinders se kennis oor hulle 
afdeling te toets. Jy moet weet dat jou Dorper ouer 
as 6 maande moet wees voor sy kan skou, ja sy, want 
ons skou net met ooie. Jy moet siektes, parasiete, 
entings, doserings, voedings, parings, ouderdom en 
tande en ook Prulfoute ken. Ja mense ons vat nie 
sommer enige skaap uit die veld nie, jou ooi moet 
aan die ras standaarde voldoen soos dit voorgeskryf 
word deur die Dorper Genootskap. Dus as jou skool 
nie stoet Dorpers het die gaan vra ons telers of hulle 
nie skape wil beskikbaar maak vir Jeugskou nie. Soms 
word ons so lief vir ons skouskape dat die kinders se 
ouers sommer hul skapies koop as die teler daarvoor 
ten gunste is. So het Noordwes 3 telers wat hulle 
harte oop gemaak het om vir hulle skoumanne top 
kwaliteit skape te leen vir die skou. Mr Henk Greeff van  
Henk Greef Witdorpers te Sannieshof, Mr Wikus 

DORPERS &Jeugskou
- ANZA MÖLLER DU PREEZ (Noordwes Jeugskou ouer en Vleisskaap afrigter)

Elke jaar gedurende die September/Oktober skoolvakansie vind die Old Mutual 

Insure Nasionale Jeugskou Kampioenskappe plaas. Elke jaar kry ‘n ander 

provinsie die geleentheid om die kampioenskappe aan te bied en in 2019 het 

die eer  Noordwes provinsie geval om die 20ste Jeugskou Kampioenskappe 

aan te bied te Vryburg.
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Jeugskou
Tog kom nog ‘n jaar se Old Mutual Insure Nasionale 
Jeugskou Kampioenskappe tot ‘n einde en word die 
diere die volgende dag gelaai en vat almal die lang 
pad huis toe. Kyk jy oor die stalle en daar waar die 
ringe afgeslaan word, voel jy tog ‘n tikkie heimwee, 
want al kompeteer ons, behoort ons steeds aan een 
groot familie en kan ons nie wag om mekaar weer 
volgende jaar te sien nie. 

Nou moet afrigters hul skapies terug vat stoetery toe 
en huil ons saggies saam met ons kinders oor ons 
skapies wat terug gaan, want die een wat ‘n mak 
dorper ken weet dit word soos ‘n kind in die huis, 
nuuskierig, stout maar jy bly lief vir hulle. Hulle is 
nie net ‘n stoetnommer nie, hulle kry ‘n naam, hulle 
word “mens”. Soos ons ringgids Werner Steenkamp 
vir ‘n beoordelaar op ‘n vorige skou gesê het van ons 
Witdorper genaam Klara, “ Tannie, ek sweer daai 
skaap slaap in die huis”.

uitmuntende ringgidse. Ons beoordelaars was Mev 
Gretha van der Colff en Mev Grietha van Rensburg. 
Ons ringgidse was Herman Vigne en Wessel 
Steenkamp, die 2 manne het hulle menslikheid 
oortref deur te sorg dat geen deelnemer in die 
bloedige Vryburg son iets oorkom nie. Die dames het 
egter glad nie ‘n maklike taak gehad om uit  die groot 
groepe deelnemers,   plekke aan te wys nie. 

So skou ons toe, die Junior Junior deelnemertjies was 
net 3 en hulle is sommer gou gou klaar en stap  met 
hulle rosette geborg deur Barnlab uit die ring. Kyk , 
jy weet nie wie se bors is die grootste nie, die skaap 
of die kind, maar mense die mannetjies is klein, dink 
self, jou 7jarige seuntjie of dogtertjie wat daai 40+kg 
dorper moet in die hand stap en dan draai – voor 
aansig, agter aansig, sy aansig en weer en weer en 
dan nog vinniger ook. En dan nog vertoon ook, dan 
moet jy na vertoon daai skapie blitsig en reg vang 
maar as hulle nou al bietjie lank in die ring was dan 
wil die dorpers nie gevang word nie. 

Ons Junior inskrywings was 17 deelnemers 
en ons Seniors 24 deelnemers. Die manne 
en meisies was so baie dat hulle regtig alles 
moes gee het om te wys dat hulle hul plekke 
verdien en mense dit was warm, maar hulle 
het geskou en die plekke is aangewys en die 
rosette is gedra en die borste was breed.

Steeds is ons nog nie klaar nie, môre is 
groepsklas. In groepsklas word ‘n groepie 3 
deelnemers van ‘n provinsie ingeskryf. Hulle 
moet die hele skoumanklas nou herhaal, 
maar alle bewegings moet presies gelyk 
gedoen word, nie een van die drie mag uit 
ritme raak nie. Staan gelyk op, draai gelyk, 
voorbene reg, agterbene reg, kniel en 
glimlag, en mense hulle het dit gedoen en 
hulle was puik en so is daar ook wenners 
aangewys, maar steeds is ons nie klaar nie.

Alle die punte uit die was, voorbereiding en 
skoumanskap word nou vir elke deelnemers 
saam getel om ‘n algehele plek aan te wys 
en dan hou ons prys uitdeling. Die punte vir 
elke deelnemer dra ook by tot ‘n telling per 
provinsie en kry provinsies dan ook ‘n plek.

Mense, na ver ente se ry en 3 dae se skou is die 
kinders al so moeg, dat party dit nie eers deur die 
prysuitdeling maak nie. Die oomblik wat hulle stil sit, 
slaap hulle. Selfs deur die dag, elke kansie wat hulle 
kry, rus die klomp, veral die JuniorJuniortjies vang 
soms vroegoggend al ‘n slaap sommer by sy skaap.  
Selfs in die aand nog voor ligte uit slaap ons skapies 
ook al rustig.

UITSLAE VIR 2019:
Junior Juniors:

1ste plek  HJ Duminy   Noordwes 
2de plek Jean Du Preez  Noordwes
3de plek Luan Rossouw  Westelike Provinsie

Juniors:

1ste plek Conrad van Wyk  Namakwa
2de plek Zandrè van Wyk Noordwes
3de plek Margerinus Odendaal Westelike Provinsie
4de plek Zelmari van Wyk Noordwes
5de plek Lurieke de Beer  NoordwesNoord
6de plek Anrè de Klerk  Westelike Provinsie
7de plek Leandri Grobler  NoordwesNoord

Seniors

1ste plek Altus van der Merwe Namakwa
2de plek Dolf Meyer  Westelike Provinsie
3de plek Emdee Deyzel  Westelike Provinsie
4de plek Drickus Kotze  Namakwa
5de plek Roberto Cloete  Westelike Provinsie
6de plek Jean-Marie Reinecke NoordwesNoord
7de plek JP Oberholzer  Noordwes
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JP Oberholzer met sy eie skaap Jacky

Jean du Preez met Rosa sy leenskapie 
van mr Jan Bester van Takkelas 
Witkopdorper Stoet, Ottosdal

HJ Duminy met sy skapie Rosie van 
mr Wikus Bouwer van Rapoeli Wit 
Dorpers, Delareyville

Zandre van Wyk met sy skaap Jik 
geskenk deur Wikus Bouwer van 
Rapoeli Wit Dorpers te Delareyville

Jan-Hendrik Coetzee met Klara eienaar 
Anza Möller du Preez uit mr Henk 
Greeff van Henk Greeff Witdorpers, 
Sannieshof se stoet

Gideon de Kock met Meraai van 
mr Henk Greeff van Henk Greeff 
Witdorpers, Sannieshof

Zelmari van Wyk met haar skaap Snooks 
geskenk deur Wikus Bouwer van Rapoeli 
Wit Dorpers te Delareyville



73D O R P E R  N e w s  2 0 2 0 73D O R P E R  N e w s  2 0 2 0

PRETORIA SKOU 27 Augustus 2020

Die skou word goed verteenwoordig deur die telers en ‘n hele paar besoekers het ons deur 
die dag besoek.  Ons sien die geleentheid om beter te adverteer om meer besoekers te 
trek gedurende die skou proses.  Van die besoekers het deelgeneem aan die 2020 kursus te 
Rustenburg.  Die diere was in ‘n puik kondisie en ons het weer die nuwe DTG reëls toegepas 
met die beoordelings proses deur nie van hanteerders gebruik te maak tydens die eerste 
gedeelte van die beoordeling nie.  Die Inspekteurs vir die dag was Jannie Visagie, Phil Rawlins en 
Colene van der Merwe en saam met hulle was daar meelopers en hulle was Charl Saunderson, 
Hardus Korb en Victor Kruger.  Ons was bevoorreg om geborg te word deur Afrivet, Wesvoere, 
Obaro, Wellfed Krippe, Kruvet en MSD wat fantastiese pryse aan die wenners van verskillende 
afdelings voorsien het en ook genoeg sodat elke teler wat geskou het ook ‘n prys kon kry.  

Overvaal
- HEIDIE & BART PIETERSE, in samewerking met ROCHELLE STANDER

NUUS uit

Inspekteurs druk besig om’n klas te beoordeel Groot Kampioen Ram Plenty Dorpers en (Larry 
Dietrich) en Reserwe Kampioen Ram (Kowie de 
Witt) De Witt Dorpers 
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PRETORIA VEILING 29 Augustus 2020

Die veiling was goed ondersteun deur voornemende 
kopers en met CDP wat die eerste keer ‘n Overvaal 
Veiling aangebied het, het ons ‘n 33% aanlyn sukses 
gehad.  Die Overvaal Dorper Klub het ook met ‘n 
hulpfonds begin waar telers diere skenkings maak 
wat opgeveil was en die fondse gebruik kan word 
waar daar nood is in SA.  Feedtek borg ‘n prys vir die 
koper met die grootste aankope en Virbac borg ‘n 
prys vir die duurste ram en duurste ooi aangekoop.

Die Groot Kampioen Ooi behoort aan TASK 
Dorpers (Theo Brits) en die Res  Kampioen Ooi 
behoort aan Sandputs (op foto verskyn Jorrie 
Du Plessis namens Albert van Niekerk)

Die Kampioen Senior Wit Dorper Ram is gewen 
deur Kowie De Witt en Seuns Wit Dorpers en 
die Reserwe Senior Kampioen Wit Dorper Ram 
Is deur Jay Dee Wit Dorpers van Dries Meyer 
vertoon

Duurste Ooi van TASK Dorpers is vir R25 0000 aan Kowie 
De Witt verkoop 

Duurste Dorper Ram Van Kowie de Witt is  aan Anton 
Bothma vir R45 000.00 verkoop

Die Senior Kampioen Wit Dorper Ooi behoort 
aan Chafra (Annelie Jonker) en Res Senior 
kampioen Ooi  aan Denhanco (Jaco Marx)
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OVERVAAL DORPER KLUB - KURSUS
7 – 11 September 2020

Die Overvaal Dorper Klub het die jaar weer ‘n kursus aangebied te Rustenburg.

Die kursus word bygewoon deur 23 bestaande en voornemende telers en arbeiders (22 
Junior en 1 Senior).  Die groep het meestal bestaan uit baie jong telers wat onlangs by die 
klub aangesluit het en hulle het groot entoesiasme getoon en was leergierig om meer oor 
die dorper te kon leer.  Hulle besoek 4 verskillende telers se kleinhoewes waar intensiewe 
boerdery bedryf word.

Die Senior Kursus word deur Phil Rawlins aangebied.  John Sebohodi het geslaag met ‘n punt 
van 84%.

Die Junior Kursus word deur Andre Niewenhuis aangebied en hier het Keith Goosen die beste 
gevaar met 93%

Baie geluk aan al die kursusgangers.

Agter van links na regs
Ridwaan Saloojee, Roslyn Penton, Lanie Kruger, Michael Trindade, Gerald Masvanhise, 
Christopher Le Maitre, Andre Niewenhuis, Phil Rawlins, Enrico van der Walt
Middel van links na regs
Sibusiso Mtsweni, Lood Mare, Stephan Potgieter, Ncumisa Ngonyama, Kitta Bousema, 
John Sebohodi, Donovan Kay Scheepers, Delene Oosthuizen, Keith Goosen.
Voor van links na regs
Ahmed Karani, Daniel Gelesi, Bertha Mathuloe, Chane Maritz, Isak Brou, Danie 
Oosthuizen, Cherissa van Reede van Oudtshoorn

Ons Enigste Senior Kandidaat:
John Sebohodi van Plenty Dorpers

Victor Kruger het met Lichtenburg skou 2019  die Reserwe 
Kampioen Ram vertoon

LICHTENBURG SKOU 2019

Overvaal se lede is baie lief om te skou en elke skou 
word baie goed ondersteun.

Baie dankie aan die lede wat die moeite doen om 
hulle diere voor te berei en die skoue so getrou te 
ondersteun.
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Larry Dietrich van Plenty Dorpers het die Groot Kampioen Ram asook die Senior Kampioen Ooi  ingeskryf

Henk Greeff met sy Wit Dorpers het skoonskip gemaak en wen onder andere die Senior  Kampioen Wit Dorper Ram, die Groot  
Kampioen Wit Dorper Ram, Groot  Kampioen Wit Dorper Ooi en ook die Senior  Kampioen Wit Dorper Ooi op die skou gehad

Internasionale Dorperveiling
UPINGTON
Upington se Internasionale Dorperveiling is bekend as die veiling waar baie telers hul top genetika kom 
verkoop en daar was al menigte male na die Upington Internasionale veiling verwys as die Dorpers se vlagskip 
veiling. Dit beteken geensins dat daar nie baie ander veilings is waar top diere verkoop word nie.  Dit is ook 
‘n lekker bymekaarkom geleentheid en ons sien uit om die ou sowel as nuwe gesigte by 2020 se veiling te 
sien. KLK het die veiling aangebied en Deon Klopper was die afslaer. Dankie aan almal (Verkopers, Kopers, 
Borge, Veilingsmaatskappy, Veeartse, Inspekteurs, spyseniers, vashouers en al die ander mense betrokke) wat 
bygedra het tot die sukses van die veiling.   

Die veilingsuitslae was as volg:

Hoogste prys Dorper ram: R80,000 Ben vd Westhuyzen
Hoogste prys Dorper ooi: R22,000 ML Phillips
Hoogste prys Wit Dorper ram:  R16,000 JJ Esterhuizen
Hoogste prys Wit Dorper ooi: R 11,000 ATKA
Die veilingsomset (R1 804 250) was heelwat laer as die vorige jaar
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Veilingsinspeksies is harde werk

Dit alles terwyl toeskouers jou elke 
besluit met valkoë dophou

Ek wonder wat Pilla Buys so staan en 
dink             

Daar is maar min mense in die foto 
wat  nie reeds grys is  nie

. . . en verg kophou en konsentrasie

‘n Vashouer se werk hou nooit op nie,

Telers en verkopers het elkeen hul eie mening 
oor die ramme wat inspekteur word

Oom Hendrik ek hoop dis vir die tannie wat jy 
‘n sms stuur!

Ben dit lyk of die ram vir jou vra “gaan jy my regtig verkoop”? Ilze verduidelik seker aan 
die ram dat daar ‘n tyd in elke man/ram se lewe kom dat hy die huis moet verlaat.... 

Soms maak inspekteurs vinnig ‘n besluit, 
terwyl hulle ander kere langer kyk na die dier

maar die verkopers kry soms kans om
te ontspan               

Tony is dit jou ram wat jy so belangstellend 
dophou?

Die oggend voor die veiling rek die ramme 
bietjie bene op die rugbyveld
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Kowie staan breë bors na sy
span ramme en  kyk

Die kopers is gereed vir aksie

Roelie ATKA se ramme was mooi

Jacques van Top B wonder of die bod hoog 
genoeg is 

Vir die 29ste keer/jaar heet Deon Klopper 
almal welkom

Mickey Phillips verkoop eerste (nooit ‘n maklike 
plek nie

Ben vd Westhuyzen sou uiteindelik die duurste 
Ram verkoop en die beste gemiddeld hê

Martin is jy besig op jou selfoon?

Jannie Visagie verkoop die jaar weer
te Upington na ‘n lang afwesigheid

Philip Strauss moes vêr ry vanuit Namibië    

Die president open die veiling                   

Charl Saunderson kyk vir oulaas na
die vrugte van sy arbeid

So moet hulle lyk oom Pikkie!

Koos Esterhuizen van Namibië weet hoe
moet hulle lyk
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